
طبق آخرین ارزش گــذاری کالاهای صادراتی، 
بنزین بــا هر لیتر حــدود ۶۸۹۱ تومــان صادر 
می شود که در مقایســه با دو سال گذشته از نظر 

ارزش دلاری کاهش دارد.
به گزارش ایســنا، آخرین مصوبــه در رابطه با 
ارزش گذاری کالاهای صادراتی در سال جاری که 
نشان می دهد که برای صادرات "بنزین معمولی" 

هر تن ۵۸۴ دلار در نظر گرفته شده است.
در این شرایط اگر مبنای تبدیل به ریال این کالا 
را ارز نیمایی در نظر بگیریم که در حال حاضر به 
حدود ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان می رسد در نهایت هر 
تن بنزین معمولی ارزشی حدود شش میلیون و 
۸۹۱ هزار و ۲۰۰تومــان دارد؛ از این رو هر لیتر 
بنزین معمولی برای صادرات حدود ۶۸۹۱ تومان 

قیمت می خورد.
 با توجه به قیمت ۱۵۰۰ تومانی که اکنون برای 
بنزین ســهمیه ای تعریف شــده است، اختلاف 
قیمت صادراتی و فروش داخلی به ۵۳۹۱ تومان 
می رســد. همچنین بنزین آزاد هر لیتر ۳۰۰۰ 

تومان عرضه می شــود کــه در مقایســه با نرخ 
صادراتی ۳۸۹۱ تومان ارزان تر است.

"بنزین ســوپر" نیز در صادرات برای هر تن ۵۹۶ 
دلار ارزش گذاری شده اســت. اگر با نرخ نیمایی 
محاســبه کنیم هر تن حدود هفت میلیون و ۳۲ 
هزار و ۸۰۰ تومان قیمت می خورد که در هر لیتر 
به ۷۰۳۲ تومان می رســد، با توجه به اینکه بنزین 
سوپر به نرخ ۳۵۰۰ تومان در جایگاه عرضه می شود 

اختلاف نرخ ایجاد شده ۳۵۳۲تومان خواهد بود.
اما سایر فرآورده های نفت و گاز صادراتی این گونه 
قیمت گذاری شــده اند که هر تن "نفت سفید" 
۵۸۸ دلار اســت که ارزش ریالی آن به شــش 
میلیــون و ۹۳۸هزار تومان در هــر تن و ۶۹۳۸ 

تومان در هر لیتر می رسد.
"نفت گاز" در هر تن ۵۴۹ دلار ارزش گذاری شده 
که برای آن با نرخ نیمایی قیمت شش میلیون و 
۴۷۸هزار و ۲۰۰ تومان در هر تــن و در هر لیتر 

۶۴۷۸ تومان قابل برآورد است.
"سوخت هوایی" در هر تن ۵۹۸ دلار ارزش دارد 

که با نرخ ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان نیمایی مجموع 
قیمت این ســوخت در هر تن به هفت میلیون و 
۵۶ هزار و ۴۰۰ تومان می رسد که برای هر لیتر 

۷۰۵۶تومان است.
"گاز مایع" در هر تن ۳۷۷دلار قیمت خورده که 
برای محاسبه ریالی چهار میلیون و ۴۴۸ هزار و 
۶۰۰ تومان است و برای هر لیتر تا ۴۴۴۸تومان 

قیمت می خورد.
اما مقایسه ارزش گذاری سال جاری با سال ۱۳۹۶ 
نشــان می دهد که از لحاظ دلاری کاهش وجود 
دارد؛ به طــوری که در هر تن بنزیــن از ۶۲۶ به 
۵۸۴ دلار، بنزین سوپر از ۶۳۹ به ۵۹۶ دلار، نفت 
ســفید  از ۶۱۷ به ۵۸۸ دلار، نفت گاز از ۵۷۹ به 
۵۴۹ دلار، گاز مایع  از ۵۴۹ به ۳۷۷ دلار و سوخت 
هوایی از ۷۱۴ به ۵۹۸ دلار کاهش دارد، اما در این 
فاصله نرخ دلار افزایش داشته است؛ به گونه ای 
که در ســال ۱۳۹۶ حــدود ۴۰۰۰ تومان بوده 
که اکنون تا مرز ۱۲ هــزار تومان در بازار نیمایی 

معامله می شود.

دولت ترامپ با وجود توافــق تجاری محدودی 
که قرار اســت با چین امضا کند، هیچ برنامه ای 
بــرای حــذف تعرفــه روی واردات کالاهــای 
 چینی بــه ارزش بیــش از ۳۶۰ میلیــارد دلار

 ندارد.
وزیــر خزانــه داری آمریــکا اعــلام کــرد تا 
زمان تکمیل فــاز دوم توافق تجــاری، آمریکا 
 تعرفه های واردات روی کالاهای چینی را حفظ 

خواهد کرد.
استیون منوچین اظهار کرد در صورت پیشرفت 
سریع دو کشور برای انعقاد فاز دوم توافق تجاری، 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا ممکن است 

کاهش بیشتر تعرفه ها را در نظر بگیرد.
دونالد ترامپ قرار اســت روز چهارشــنبه سند 
مربوط به فاز اول توافق تجاری را در کاخ سفید 
به همراه لیو هــی، معاون نخســت وزیر چین 
امضا کند. امضای این ســند یک هفته پیش از 
 آغاز اســتیضاح ترامپ در ســنای آمریکا روی 

می دهد.

در پی انتشــار خبر بلومبرگ مبنــی بر این که 
تعرفه هــای آمریکا علیــه چین به قــوت خود 
باقی می مانند، شــاخصهای ســهام آمریکا به 
 دلیــل نگرانیهــای پیرامــون توافــق تجاری 

نزول کردند.
آمارهای جدید نشــان داده که هزینه جنگهای 
تجاری ترامپ برای رقابــت پذیری بخش تولید 
و اشــتغال آمریکا، بسیار گســترده، عمیقتر و 
طولانیتر از آن چه بوده که پیــش از این تصور 

می رفت.
وزیر خزانه داری و رابرت لایتیزر، نماینده تجاری 
آمریکا پیشــتر اظهار کرده بودند که توافقی با 

چین درباره کاهش بیشتر تعرفه ها وجود ندارد.
این دو مقام آمریکایی در بیانیه مشترکی اعلام 
کردند تمامــی جوانب فــاز اول توافق تجاری با 
چین روز چهارشنبه منتشر خواهد شد و تنها یک 
ضمیمه در خصوص جزئیات کالاهای و خدماتی 
که قرار اســت چین خریداری کنــد، محرمانه 

خواهد ماند.

پــس از این کــه آمریــکا و چین در دســامبر 
در خصوص فــاز اول توافق تجاری بــه تفاهم 
رســیدند، واشــنگتن موافقت کرد تعرفه روی 
۱۶۰ میلیارد دلار کالاهای ساخت چین شامل 
تلفن همراه، لپ تاپ را که قرار بود از ۱۵ دسامبر 
اجرایی شــود متوقف کنــد و تعرفه های فعلی 
روی ۱۲۰ میلیــارد دلار کالای دیگــر را نصف 
کــرده و به ۷.۵ درصد برســاند. امــا تعرفه ۲۵ 
 درصدی رو ۲۵۰ میلیارد دلار کالای دیگر تغییر 

نخواهد کرد.
شــرکتهای آمریکایــی از زمانــی کــه ترامپ 
جنگ تجــاری با شــرکای بزرگ خــود را آغاز 
 کــرد، ۴۶ میلیــارد دلار برای تعرفــه پرداخت

کرده اند.
بر اساس گزارش رویترز، ترامپ اصرار دارد که این 
تعرفه ها توسط کشورهای صادرکننده به آمریکا 
پرداخت می شــود اما اقتصاددانان و شرکتهای 
آمریکایی می گویند که آنها عمده این هزینه ها را 

متحمل می شوند.

بهای معاملات نفت بازار جهانی روز چهارشنبه در پی 
بروز تردیدهای جدید نســبت به توافق تجاری میان 
آمریکا و چین که خوش بینی نسبت به رشد تقاضا برای 

نفت را تضعیف کرد، کاهش یافت.
به گزارش ایســنا، بهای معاملات آتی نفت برنت ۱۹ 
سنت معادل ۰.۳ درصد کاهش پیدا کرد و به ۶۴ دلار 

و ۳۰ سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات آتی وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
۱۹ سنت معادل ۰.۳ کاهش یافت و به ۵۸ دلار و چهار 

سنت در هر بشکه رسید.
اســتیون منوچین، وزیر خزانه داری آمریکا، یک روز 
پیش از امضای ســند توافق میان واشنگتن و پکن، 
اعلام کرد تا زمان تکمیل فاز دوم توافق تجاری، آمریکا 
تعرفه های واردات روی کالاهای چینی را حفظ خواهد 

کرد و تنها در صورت پیشرفت سریع دو کشور برای 
انعقاد فاز دوم توافق تجــاری، دونالد ترامپ، رییس 
جمهور آمریکا ممکن است کاهش بیشتر تعرفه ها را 

در نظر بگیرد.
بــه گفتــه ادوارد مویــا، تحلیلگر بازار در شــرکت 
OANDA، پس از مواضع ســخت گیرانه ای که از 
سوی دولت ترامپ اعلام شد، تنشهای آمریکا و چین 
ممکن است ادامه پیدا کند و تقاضا برای نفت آن طور 
که انتظار می رفت تقویت نشود. بازارهای مالی از این 
که دولت ترامپ اعلام کرد تعرفه هــای واردات روی 
کالاهای چینی تا پس از برگزاری انتخابات ریاســت 
جمهوری ۲۰۲۰ حفظ خواهد شد، مایوس شده است.
دونالد ترامپ قرار است روز چهارشنبه سند مربوط به 
فاز اول توافق تجاری را در کاخ سفید به همراه لیو هی، 

معاون نخســت وزیر چین امضا کند. تحت مفاد این 
توافق، چین بیش از ۵۰ میلیارد دلار بیشتر انرژی از 

آمریکا خریداری خواهد کرد.
عامل دیگری که به نگرانیها افزوده است، تصمیم دولت 
ترامپ برای اعلام مقرراتی اســت که قدرتش برای 
جلوگیری از فروش کالاهای خارجی به غول مخابراتی 

هواوی چین را افزایش می دهد.
در این بین، گزارش موسسه امریکن پترولیوم نشان داد 
ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشته ۱.۱ میلیون بشکه 

رشد کرده است.
اداره اطلاعات انرژی آمریــکا در گزارش ماهانه خود 
پیش بینی کرد تولید نفت آمریکا در سال ۲۰۲۰ تحت 
تاثیر تولید بالاتر منطقه پرمیان تگزاس و نیومکزیکو، به 

رکورد ۱۳.۳۰ میلیون بشکه در روز رشد خواهد کرد.

جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که بیشترین 
تعداد جواز تاسیس صنعتی در هشت ماهه امسال در 
یزد و کمترین تعداد این جوازها در استان کهگیلویه و 

بویر احمد صادر شده است.
به گزارش ایسنا، این آمار نشان می دهد که در هشت 
ماهه امســال ۱۷ هزار و ۵۴ فقره جواز تاســیس با 
پیش بینی ســرمایه حدود ۱۸۷ هزار و ۳۴۱ میلیارد 
تومان و پیش بینی اشتغال ۳۹۴ هزار و ۹۲۱ نفر صادر 
شده است. تعداد، سرمایه و اشتغال پیش بینی شده 
جوازهای تاســیس در این مدت نیز نسبت به هشت 
ماهه سال گذشته به ترتیب ۱۵.۸ درصد افزایش، ۱۰.۶ 

درصد کاهش و و ۱۴.۲ درصد افزایش داشته است.
البته علت رشــد منفی پیش بینی سرمایه گذاری در 

هشــت ماهه ســال جاری صدور جواز تاسیس یک 
واحد پتروپالایش با پیش بینی سرمایه گذاری بیش 
از ۴۱۱ هزار میلیارد ریال در شهریور ماه سال ۱۳۹۷ 
عنوان شده اســت. به طوری که بدون احتساب این 
واحد تغییرات میزان پیش بینی ســرمایه گذاری در 
هشــت ماهه ســال جاری افزایش ۱۱.۳ درصدی را 

نشان می دهد.
همچنین بیشترین جوازهای تاسیس در هشت ماهه 
نخست امسال در استان های یزد، سمنان و خراسان 
رضوی صادر شــده که تعداد آن ها به ترتیب ۱۷۸۲، 

۱۴۹۳ و ۱۴۴۴ فقره بوده است.
این در حالی است که تعداد جوازهای تاسیس صنعتی 
صادر شــده در این مدت در تهران بــا افزایش ۱۴.۵ 
درصدی نسبت به هشت ماهه اول سال گذشته به ۶۵۶ 

فقره رسیده اســت. تعداد صدور این جوازها در مدت 
مشابه سال گذشته ۵۷۳ فقره بوده است.

در این میان کهگیلویه و بویــر احمد کمترین تعداد 
صدور جواز تاسیس را تا پایان آبان ماه داشته است. با 
این وجود تعداد جوازهای تاسیس صادر شده در این 
استان در هشت ماهه امســال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۱۳.۵ درصد رشد داشته و از ۸۹ فقره به 

۱۰۱ فقره رسیده است.
بیشترین افزایش تعداد صدور جواز تاسیس صنعتی 
نیز در هشت ماهه امسال به استان یزد اختصاص دارد. 
تعداد جوازهای تاسیس صادر شــده در این استان با 
رشد ۸۱.۱ درصدی از ۹۸۴ فقره در هشت ماهه اول 
سال گذشته به ۱۷۸۲ فقره در مدت مشابه سال جاری 

رسیده است.

شاخص دلار در بازارهای جهانی کماکان در حال پیشروی است. به 
گزارش رویترز، انتظار می رود تا سرانجام پس از هفده ماه جنگ تجاری، 
دو اقتصاد بزرگ جهان تا پایان این هفته بر سر امضای فاز نخست توافق 
تجاری به یک جمع بندی واحد برسند. قرار است تا نخست وزیر چین 
برای این کار راهی واشنگتن شود و استیون منوچین، وزیر خزانه داری 
آمریکا از گفتگوی خود با طرف چینی خبر داده است. یک منبع آگاه به 
رویترز گفته است که چین متعهد شده واردات خود از آمریکا را تا ۸۰ 

میلیارد دلار بیشتر کند.
با این حال در منطقه خاورمیانه اگر چه از شدت تنش ها به میزان قابل 
توجهی کاسته شده است اما برخی ریسک ها هنوز به قوت خود باقی 
مانده اند. شینزو آبه، نخست وزیر ژاپن در دیدار با محمد بن سلمان، 

ولیعهد عربستان سعودی بر مصمم بودن کشورش به ارسال نیروی 
نظامی به خلیج فارس تاکید کرده و پارلمان ژاپن نیز با اختصاص بودجه 
برای تامین مالی این کار موافقت کرده است. ری آتریل، تحلیل گر بازار 
ارز در بانک ملی استرالیا گفت: معامله گران منتظر روشن شدن ابعاد 
توافق تجاری هستند، هر چند دلیلی وجود ندارد که موقعیت دلار در 

برابر ارزهای امن تضعیف شود.
شاخص دلار که نرخ برابری آن در مقابل سبدی از ارزهای جهانی را 
اندازه می گیرد، در معاملات امروز با افزایش ۰.۱ درصدی نسبت به روز 
قبل و در سطح ۹۷.۱۰واحد بسته شد. نرخ برابری هر فرانک سوئیس 
معادل ۱.۰۳۳۲ دلار اعلام شد. روابط آمریکا با اروپا نیز بر سر مسائل 
تجاری کماکان متشنج است و پس از تحریم پروژه انتقال گاز روسیه 

به آلمان توسط آمریکا، تنش ها بین متحدان دو سوی اقیانوس اطلس 
شدت گرفته و آلمان از کشورهای عضو اتحادیه اروپا خواسته است با 
هم یک سپر دفاعی در برابر تحریم ها تشکیل دهند. از سوی دیگر نیز 
فرانسه آمریکا را تهدید کرده است که در صورت عملی شدن افزایش 
تعرفه ها، پرونده را به سازمان تجارت جهانی خواهد بود. برونو لو مر، وزیر 
دارایی فرانسه با غیرمنطقی خواندن مواضع آمریکا خواهان بازگشت 
به میز مذاکره شده اســت. جولیان امانوئل، استراتژیست ارشد ارزی 
در موسسه " بی تی جی" گفت: نگاه معامله گران اکنون به خاورمیانه 
و چین دوخته شده است. در خصوص چین اطمینان خاطر بیشتری 
وجود دارد و احتمالا به دنبال امضای فاز نخست توافق تجاری، رشد 
اقتصادی این کشور تقویت خواهد شد. در آخرین دور از معاملات، پوند 

با ریزش ۰.۰۷ درصدی نسبت به روز قبل خود و به ازای ۱.۳۰۳۰ دلار 
مبادله شد. یورو نیز برای سومین روز متوالی نزولی شد و به ۱.۱۱۲۹ 
دلار رســید. همچنین هر دلار آمریکا به ۱.۳۰۵۹ دلار کانادا کاهش 
یافت. در برابر همتای سنگاپوری، هر دلار به ازای ۱.۳۴۷۶ دلار سنگاپور 
مبادله شد. تحولات انگلیس نشان می دهد که باید منتظر اتخاذ موضع 
سرسختانه تر از طرف لندن در برابر بروکسل به دنبال پیروزی تاریخی 
محافظــه کاران در انتخابات بود. احتمالا انگلیــس خواهان گرفتن 
امتیازات بیشتری از اتحادیه اروپا در خصوص توافقات تجاری، بانکی و 
گمرکی خواهد شد. مجلس جدید انگلیس با اکثریت قاطع آرا به لایحه 
دولت برای ترک اتحادیه اروپا تا ۳۱ ژانویه سال  آینده رای مثبت داد تا 
برگزیت یک گام بزرگ به سرانجام خود نزدیک شود. با این حال برخی 

از مسئولین اروپایی نسبت به طولانی شدن دوران گذار در صورت تغییر 
موضع انگلیس هشدار داده اند. اورسلا فون در لین، رئیس کمیسیون 
اروپا با تغییر موضعی آشکار گفته است که اتحادیه اروپا شاید مهلت 
زمانی مذاکرات با انگلیس را تمدید کند. موضع گیری جدید مقامات 
مالی و درایی انگلیسی نیز نشان می دهد که بودجه سال ۲۰۲۰ متمرکز 
بر تقویت زیرســاخت ها و افزایش هزینه های دولتی در بخش های 
آموزشی و درمانی خواهد بود که به معنای در نظر گرفتن یک دوره گذار 
طولانی برای برگزیت خواهد بود. در معاملات بازارهای ارزی جهانی، 
همچنین هر دلار با ۰.۱ درصد کاهش به ۱۰۹.۹۴۹۲ین رسید. در برابر 
همتای استرالیایی، هر دلار آمریکا به ازای ۱.۴۴۹۲ دلار مبادله شد. 

هم چنین نرخ برابری دلار معادل ۶.۸۶۶ یوان چین اعلام شد.

تعرفهواردات۳۶۰میلیارددلارکالایچینیحذفنمیشودبنزینباچهقیمتیصادرمیشود؟
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بی اعتمادی  به نهاد های دولتی در مواقع
 بروز  بحران شدت گرفته  است

»لاندراپ«  زیر  بار  ادغام 
 با  »زودشور«  نرفت
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سرمقاله

ایرادات اجرای
 عملیات  بازار  باز

 در حالی بانــک مرکزی از 
آغاز به کار اجرای عملیات 
بازار باز خبــر داده که این 
حرکت با وجود شــرایطی 
 که بر اقتصاد کشور حاکم اســت با چالش هایی 

مواجه خواهد شد...

  کامران ندری، کارشــناس 
اقتصادی

ادامه  د ر صفحه 2

2

2

۵۰ درصداقتصادکشور
معافازمالیاتاست

رشد۶2۰درصدی
بودجهشرکتهایدولتی

عربستان، عراق و افغانستان جایگزین کریدور هوایی کشور شدند

زیان 3۵۰ میلیون دلاری از لغو پروازها
صفحه2

صفحه۳

جانمایی  نا امن  دکل های 
مخابراتی  ادامه  دارد

اپراتورها   برای   نصب آنتن  به آپارتمان های  مرتفع   پیشنهاد 
پرداخت   سالانه  حداقل 1۰۰ میلیون    می دهند

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه بهترین شیوه اخذ مالیات، مالیات ستانی 
بر مبنای اطلاعات دقیق و شــفاف است، اظهار 
داشت: هوشــمند ســازی نظام مالیاتی کشور 
امری انکارناپذیر اســت. امیدعلی پارسا که به 
همراه نادر جنتــی، معاون توســعه مدیریت و 
منابع انســانی ســازمان به زنجان ســفر کرده 
بود، در جلســه ای با حضور اســتاندار زنجان، 
مدیرکل امور مالیاتی و همچنیــن رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معــادن و کشــاورزی این 
استان، تصریح کرد: برای هوشمندسازی نظام 
مالیاتی همــه معاملات باید بــه صورتی انجام 
 شــود که قابل رویت باشــد، و هیچ دستگاهی 

نباید به اسم محرمانه...

رئیس اتاق بازرگانی تهران ضمن اشــاره به رشــد 
۶۲۰درصدی بودجه شــرکت های دولتی در سال 
۹۹ نسبت به سال ۷۰، بیان کرد: این افزایش بودجه 
شرکت های دولتی درحالی ست که ما از سال ۷۰ 
تاکنون به سمت خصوصی ســازی پیش رفته ایم.  
مسعود خوانســاری در مراســم افتتاحیه سومین 
کنفرانس حکمرانی و سیاست گذاری عمومی که 
در مرکز همایش های صداوسیما برگزار شد، با اشاره 
به مولفه های لازم برای حکمرانی خوب اظهار کرد: 
رفاه، آزادی و رضایت مردم نشانه حکمرانی خوب 
است و برای رسیدن به حکمرانی خوب باید خروجی 
عملکرد حکمرانان را بررسی کنیم. وی با اشاره به 
برخی آمارهای اقتصادی در این زمینه خاطرنشان 

کرد: طبق آمار منتشر شده...



اقتصاد2
ایران وجهان

شریعتمداری:
نیمی از خانوارهای ایرانی خودرو ندارند 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اکنون ۱۱ 
میلیون و ۹۰۰ هزار خانوار ایرانــی فاقد خودرو 
هستند و بخش اعظمی از جمعیت کشورمان مالک 
هیچ خانه و زمینی نیستند. محمد شریعتمداری 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در چهل و یکمین 
گردهمایی کانون های بازنشســتگی آموزش و 
پرورش استان های کشور که در تهران برگزار شد، 
اظهار کرد: آزمون وســع در میان چندین روش 
مطــرح، عادلانه ترین روش بوده و براســاس آن 
خانوارهای ضعیفتر و در دهکهای پایین تر درآمدی 

برای بسته حمایت معیشتی مشخص شدند.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی ادامــه داد: با 
احتساب درصد خطا در آزمون انجام شده، قطعا ۶۰ 
میلیون نفری که در این طرح قرار گرفته و مشمول 
شده اند نسبت به سایر افراد جامعه کم برخوردارتر 
بوده اند. این به معنی این نیست که سایرین ثروتمند 
و برخودارند، بلکه نشان دهنده این است که بخش 
زیادی از جمعیت کشور در سطوح متوسط به پایین 
درآمدی قراردارند. وی با تاکید بر اینکه روش کنونی 
نسبت به سایر روشها به عدالت نزدیکتر است، گفت: 
این آزمون به صورت مداوم و هر دو ماه یکبار انجام 
می شود و در فرآیند اجرا به طور قطع درصد خطای 
آن کاهــش می یابد، برهمین اســاس هم اگر در 
ماه های آتی افرادی شامل طرح شوند، مجددا برای 
آنها بسته حمایتی فعال خواهد شد. شریعتمداری 
تصریح کرد: در حال حاضر، ۱۱ میلیون و ۹۰۰ هزار 
خانوار ایرانی فاقد خودرو هستند و بخش اعظمی 
از جمعیت کشــورمان مالک هیچ خانه و زمینی 
نیستند؛ بنابراین اگر خانواری به هر شکل دارای 
خانه و ماشین شخصی است و درآمد او از موارد اعلام 
شده بالاتر است، پس نسبت به بخش اعظم جامعه، 
برخوردار است، هرچند وضعیت بسیار خوبی هم 

نداشته باشند.

اعلام شماره حســاب توسط بانک توسعه 
 تعــاون جهــت کمک هــای مردمی به 

سیل زدگان  استان سیستان و بلوچستان
بانک  توســعه تعاون در چارچــوب وظایف حرفه ای 
و تحقق مســئولیت اجتماعی و انســانی همچنین 
به منظور فراهم نمودن شــرایط و تمهیــدات لازم 
برای کمک به خسارت دیدهگان و آسیب دیده گان 
ناشی از سیل اخیر در استان سیستان و بلوچستان، 
اقدام به اعلام شــماره حســاب جاری به نام سازمان 
هلال احمر جمهوری اســلامی ایران برای مشارکت 
اقشــار و آحاد مختلف اجتماعی به ویــژه اتحادیه ها 
سراسری شرکت های تعاونی، شــرکت های تعاونی 
 اســتانی و شهرســتانی، اعضاء تعاونی ها و اتاق های 
تعاون نمود. همچنین این بانک به منظور تسهیل در 
امکان مشارکت کلیه کارکنان بانک و فراهم نمودن 
شــرایط همدردی و همراهی با عزیزان ســیل زده 
استان سیستان و بلوچســتان اقدام به اعلام شماره 
حســاب 3۱3.۱۱۱.۱۰۰۰۰.4 و شــماره کارت 
5۰2۹۰8۱۰77778887 نزد بانک توســعه تعاون 
نموده است تا از این طریق همه کارکنان در سطح ستاد 
و صف بتوانند در این امر خداپسندانه و خیرخواهانه 

همسو با سایر هموطنان عزیز مشارکت نمایند.

مدیرعامل گروه سرمایه گذاری مسکن خبر داد
صدور گواهینامه تضمین کیفیت 
ساختمان حداکثر تا یکسال آینده

مدیرعامل گروه سرمایه گذاری مسکن از هدف 
گذاری صدور گواهینامه تضمین کیفیت ساختمان 
حداکثر تا یکسال آینده برای تولیدات شرکت های 
تابعه این گروه خبر داد. روزبه ظهیری در گفتگو با 
پایگاه خبری بانک مسکن - هیبنا ، گفت: طرح 
اولیه ارایه تضمین کیفیت بــرای تولیدات گروه 
سرمایه گذاری مسکن آماده شده است. این طرح 
اولیه در مرحله ای اســت که به لحاظ اقتصادی 
و اجرایی ملاحظات قانونــی و اجرایی آن را مورد 
بررسی قرار دهیم. وی افزود: امید داریم که بتوانیم 
گواهینامه تضمین کیفیت را در فاز نخست برای 
پروژه های آباد )آغاز - بهبود- اقدامی دوباره( طی 
۶ ماه تا حداکثر یکســال آینده برای خریداران 
 صادر کنیم تا به عنوان اولین توسعه گر در کشور 
پروژه های ساختمانی مشمول تضمین کیفیت 
شوند.مدیرعامل گروه سرمایه گذاری مسکن درباره 
روند اجرای این طرح نیز گفت: طرح گواهینامه 
تضمین کیفیت ساختمان از مرحله »ایده« عبور 
کرده و طرح پیشنهادی آن نیز آماده شده است. 
ظهیری از تشــکیل یک کمیته تخصصی برای 
بررسی چالش و مشکلات احتمالی طرح گواهینامه 
تضمین کیفیت ساختمان خبر داد و گفت: یکی از 
مسائل ما این بود که این طرح را متکی به منابع 

گروه سرمایه گذاری مسکن پیاده سازی کنیم.

خبر

بانک ها

ترکیب بازار مســکن شهر 
تهــران از عرضه بــه تقاضا 
تغییر کرد؛ واسطه های ملکی 
می گویند حجــم فایل های 
ورودی برای فــروش در بازار 
مسکن کاهش و میزان مراجعه برای خرید افزایش یافته 

است اما رشد قیمت ها محسوس نیست.
به گزارش ایســنا، فعالان بازار مســکن از تردید طرف 
عرضه برای عقد قرارداد خبر می دهند. واسطه های ملکی 
می گویند که طی روزهای اخیر حجم ورودی فایل ها به 
دفاتر املاک به حدود یک ســوم کاهش یافته و این در 
حالی است که به  دلیل  قرار گرفتن در بازه زمانی شب 
عید، فشار تقاضا مقداری افزایش پیدا کرده است. خروجی 
این فرآیند به رشد کاذب قیمت های پیشنهادی منجر 
شده اما کماکان عمده خرید و فروش ها از نوع تبدیل به 
احسن و سفته بازی است و با توجه به افت توان متقاضیان 

واقعی ظرفیت پرش قیمتی وجود ندارد.
به دنبــال تغییر قیمت بنزیــن و تنش های منطقه ای 
بسیاری از مالکان، فروش را به حالت تعلیق درآورده اند. 
برخی متقاضیان هم که به دنبــال فایل های مرغوب 
می گردند از خرید خانه در شرایط فعلی منصرف شده اند 
اما معدود خریداران آماتور با این پیش فرض که ممکن 
است با رشــد قیمت در ماه های آینده مواجه شوند از 
ایده آل های خود درخصوص خانــه ی مورد نظر کوتاه 
می آیند. آســیب دیگر این روزها از طرف واسطه های 
غیرحرفه ای به  بازار ملک وارد می شــود. بدین صورت 
که مالک، واحد خود را با قیمت نامتعارف به یک مشاور 
نابلد می سپارد و پذیرش قیمت از سوی مشاور به توهم 

قیمتی دامن می زند.
مکانیزم بازار مســکن بدین صورت است که معمولا از 

آذرماه  تعداد معاملات افزایش پیدا می کند. این  رفتار 
دست کم طی دو سال قبل وجود  داشته و تا خردادماه 
سال بعد ادامه یافته  است. سپس بازار وارد رکود می شود. 
بنگاهی ها بیــان می کنند که این وضعیــت معمولا با 
مقداری  شدت و ضعف همواره  طی دهه های اخیر در 
بازار حاکم بوده اما تفاوت این دوره با ســایر دوره ها در 
این است که ظرفیت جهش قیمتی وجود ندارد. خرید و 
فروش افزایش یافته اما اغلب متقاضیان برای حفظ ارزش 
پول اقدام به خرید می کنند. ممکن اســت قیمت های 
اسمی در این شرایط  بالا برود اما  اگر خواب سرمایه در 
دوره رکود را در نظر بگیریم سوددهی  مناسبی برای آن 

دیده نمی شود.
طی دو ماه اخیر  معاملات  افزایش یافته اســت. آذرماه 
تعداد قراردادهای خرید و فروش ۱35 درصد نســبت 

به آبان بالا رفت. آمار اتحادیه املاک گویای آن است که 
معاملات در دی ماه نیز ۱7  درصد نسبت به آذرماه افزایش 
یافته اما بســیاری از مشاوران ســنتی چنین رونقی را 
احساس نمی کنند. بررسی علت این مساله نشان  می دهد 
عمده قراردادها در دفاتری به امضا می رسد که از ابزارهای 
نوین و نیروهای آموزش دیده استفاده می کنند. هرچه 
میزان تسلط مشــاوران به امکانات به روز، بیشتر باشد، 

امکان عقد قرارداد از سوی آنان افزایش پیدا می کند.

اولین سیگنال بازار مسکن در زمستان
آمار ارایه شده از اولین روزهای زمستان، رشد ۱7 درصدی 
قراردادهای خرید و فروش ملک نســبت به ماه پایانی 
پاییز را نشان می دهد. این در حالی است که تحت تاثیر 
تنش های اخیر، بازار برای حدود یک هفته تقریبا متوقف 

بود اما حجم معاملات قبل از ۱3 و بعد از ۱8 دی ماه به 
اندازه ای بوده که به رشد قراردادها در حالت کلی نسبت 
به آذرماه منجر شده است. به گزارش ایسنا، در 22 روز 
ابتدای دی ماه ۱3۹8 در شهر تهران 87۱2 قرارداد خرید 
و فروش ملک به امضا رسیده که نسبت به 22 روز ابتدای 
ماه گذشــته ۱7 درصد و نســبت به زمان مشابه سال 

گذشته 37 درصد افزایش نشان می دهد.
مطابق آمار اتحادیه مشاوران املاک تهران هم چنین در 
کل کشور از ابتدا تا 22 دی ماه ۱3۹8 بالغ بر 4۱ هزار و 
۱۱ قرارداد خرید و فروش ملک منعقد شده که نسبت به 
آذرماه امسال 25 درصد و نسبت به همین زمان در سال 

قبل ۱2 درصد رشد پیدا کرده است.
درخصوص قراردادهای اجاره اما تغییر محسوسی  ایجاد 
نشــده اســت. در 22 روز ابتدای دی ماه ۱3۹8 بالغ بر 
82۹۱ اجاره نامه در تهران به امضا رسیده که نسبت به 
زمان مشابه ماه قبل و سال قبل به ترتیب 5 و ۹ درصد 
کاهش نشان می دهد. در کل  کشور نیز از یکم تا بیست و 
دوم دی ماه امسال 32 هزار و 322 قرارداد اجاره منعقد 
شده که نسبت به آذرماه امسال 4 درصد پایین آمده و 

نسبت به دی ماه پارسال 3 درصد بالا رفته است.

تحلیل یک کارشناس از آینده بازار مسکن
مهدی روانشادنیا، کارشناس اقتصاد مسکن درباره علت 
ایجاد رونق زودتر از انتظار در بازار مســکن گفت: آمار 
شــهریور و مهرماه که تعداد معاملات تهران به شدت 
پایین آمده بود و به حدود 3۰۰۰ فقره رسیده بود یک 
استثنا است و نمی توان روی آن تحلیلی ارایه داد. حالت 
طبیعی این است که ماهیانه حدود ۱۰ هزار معامله در 
شهر تهران داشته باشیم که این اتفاق در آذرماه افتاد. در 
سه ماه آخر سال هم احتمالا این روند ادامه می یابد اما 
آن طور که قیمت ها 8.5 درصد بالا رفت شاهد چنین رشد 

قیمتی نخواهیم بود.

ترکیب بازار مسکن  از عرضه  به تقاضا تغییر کرد

خریداران آماتور در بازار مسکن

بی تفاوتی بورس به مکانیسم ماشه
شاخص کل بورس روز چهارشنبه نیز صعودی بود و 
تابلو بازار سرمایه در هفته جاری سبزپوش به پایان 
رسید. بازار سرمایه نسبت به اخبار مربوط به مکانیسم 
ماشه ولکنشی نشــان نداد. روز چهارشنبه تعداد 
معاملاتی که توسط فعالان بازار به ثبت رسید نسبت 
به روز گذشته کاهش داشــت اما ارزش آن افزایش 
یافته است. به گزارش ایسنا، معاملات هفته جاری 
بازار سرمایه در حالی به پایان رسید که در آخرین 
روز معاملاتی این هفته شــاخص کل 3532 واحد 
رشد کرد و رقم 3۹۹ هزار و 445 واحد را ثبت کرد. 
همچنین شاخص کل با معیار هم وزن نیز با ۱427 
واحد صعود به ۱22 هزار و ۰۱۶ واحد رسید. تعداد 
معاملاتی که روز چهارشــنبه توسط معامله گران 
بازار انجام شد 575 هزار معامله به ارزش 34 هزار 
و 784 میلیارد ریال بود که تعداد آن نسبت به روز 
گذشته کاهش و ارزش آن افزایش داشت. نمادهایی 
که بیشترین تاثیر مثبت را نسبت به سایر نمادها در 
بازار بورس داشتند مخابرات ایران، بانک ملت، ملی 
صنایع مس ایران، پتروشیمی نوری و ایران خودرو 
بودند درحالی که دو نماد پالایش نفت بندرعباس و 
فولاد مبارکه اصفهان بیشترین تاثیر منفی را نسبت 
به سایر نمادها بر بورس گذاشتند.نمادهای پربیننده 
نیز شــامل بانک های تجارت و ملت، سایپا، فولاد 
مبارکه اصفهان، ملی صنایع مــس ایران، پالایش 

نفت اصفهان و س. صنایع شیمیایی ایران می شود.

روند صعودی فرابورس
در این سوی بازار سرمایه شاخص کل فرابورس که 
ســاعات ابتدایی را نزولی آغاز کرده بود، در نهایت 
۱۶ واحد رشــد کرد و در رقم 5۱۱۰ واحد ایستاد. 
معامله گران این بازار 3۰2 هزار معامله به ارزش ۱4 
هزار و ۶3۰ میلیارد ریال به ثبت رساندند که نسبت 
به روز گذشته کاهش داشت. در بازار روز چهارشنبه 
پتروشیمی مارون نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
منفی را داشت اما نمادهای شرکت آهن و فولاد ارفع، 
صنایع ماشین های اداری ایران، س. توسعه و عمران 
اســتان کرمان، هلدینگ صنایع معدنی خاورمیانه، 
فولاد هرمزگان جنوب و نفت پاسارگاد نسبت به سایر 
نمادها بیشترین تاثیر مثبت را در فرابورس داشتند. 
همچنین سهامی ذوب آهن اصفهان، گروه صنایع 
کاغذ پارس، گروه ســرمایه گذاری میراث فرهنگی، 
قاسم ایران، بیمه دی، بانک دی و پتروشیمی زاگرس 

نمادهای پربیینده روز چهارشنبه فرابورس بودند.

رئیس اتاق بازرگانى تهران اعلام کرد
رشــد ٦٢٠درصدی بودجه 

شرکت های دولتی
رییس اتــاق بازرگانی تهران ضمن اشــاره به رشــد 
۶2۰درصدی بودجه شــرکت های دولتی در ســال 
۹۹ نسبت به ســال 7۰، بیان کرد: این افزایش بودجه 
شرکت های دولتی درحالیســت که ما از سال 7۰ تا 
کنون به سمت خصوصی سازی پیش رفته ایم.  مسعود 
خوانســاری در مراسم افتتاحیه ســومین کنفرانس 
حکمرانی و سیاســت گذاری عمومی کــه در مرکز 
همایش های صداوسیما برگزار شد، با اشاره به مولفه 
های لازم برای حکمرانی خوب اظهار کرد: رفاه، آزادی و 
رضایت مردم نشانه حکمرانی خوب است و برای رسیدن 
به حکمرانی خوب باید خروجی عملکرد حکمرانان را 
بررسی کنیم. وی با اشاره به برخی آمارهای اقتصادی 
در این زمینه خاطرنشان کرد: طبق آمار منتشر شده، 
از سال 83 رشد مصرفی ۶۰ درصد خانوارهای ایرانی 
یعنی دهک های پایین متوقف شــد و سپس در سال 
8۶ شاهد سیر نزولی رشد مصرفی کل جامعه بودیم، 
همچنین درحالیکه رفاه عمومی حدود ۱۶7 کشــور 
نسبت به یک دهه گذشــته ارتقاء یافته، درآمد سرانه 
ایران نزولی بوده است. خوانســاری با بیان اینکه لزوم 
افزایش رفاه شهروندان و آزادی فردی به عنوان مولفه 
حکمرانی خوب، ایجاد ثروت در جامعه اســت، گفت: 
سال 7۰ بودجه شرکت های دولتی2۰۰هزار میلیارد 
تومان بود و این بودجه در ســال ۹۹ بــه ۱447هزار 
میلیارد تومان رسیده، این درحالیست که ما از سال 7۰ 
به سمت خصوصی سازی پیش رفته ایم اما می بینیم 
طی این مدت بودجه شرکت های دولتی ۶2۰درصد 
افزایش یافته است. خوانساری افزود: تصدی گری دولت 
در سطح بسیار بالایی است و دولت در همه جریانات 
حضور دارد، نتیجه این می شــود که در حال حاضر 
حدود ۶۰۰ هزار میلیارد تومان طرح نیمه تمام در کشور 
داریم و یا از 7۰۰هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی تنها 
4۰هزار میلیارد تومان آن محقق می شود. رییس اتاق 
بازرگانی تهران در پایان گفت: عمر مدیریت یک فرد 
در تمام کشورها 8 سال است اما در کشور ما شخصی 
که مدیر می شود سال های طولانی در سمت خود می 
ماند؛ این موضوع باعث می شود که این مدیران گوش 
شنوا نداشته باشند و خودشان را آگاه از همه امور بدانند 
درحالیکه یکی از الزامات برای داشتن حکمرانی خوب 

این است که مدیران گوش شنوا داشته باشند.

اخبار

ادامه سرمقاله

به طور معمول برای درست اجرا کردن این اقدام باید اقدامات دیگری را نیز 
انجام داد که بانک مرکزی آنها را اعلام نکرده است. طبیعتا با این بخشنامه 
باید نرخ بهره در بانک ها نیز مورد تغییر قرار گیرد، اما ضعف اقدام بانک 
مرکزی این است که هیچ نرخی برای نرخ سود ذخایر قانونی  اعلام نکرده 
است. باید در این بخشنامه مواردی را که مرتبط با نرخ بهره و سود بانکی 
است هم در نظر می گرفتند تا با اجرای عملیات بازار باز مشکلات بعدی 
ایجاد نشود. برای سیستم بانکی در حال حاضر طرح های زیادی می توان 
اجرا کرد در صورتی که بتوان تمام جوانب آن را در نظر گرفته و کنترل کرد.  

نقاط ضعف در طرح ارائه شده توسط بانک مرکزی باید برطرف شود و پس 
از آن اجرای طرح آغاز شود. 

در حال حاضر نرخ تورم در کشور بالاتر از حد معمول است و با توجه به 
این موضوع که میزان متوسط سالیانه آن بالاست باید در تعیین نرخ سود 
سپرده ها دقت کافی وجود داشته باشد. در این حالت است که می توان 
عملیات بازار باز را اجرایی کرد. نظام بانکی باید همراه با نرخ تورم سود بانکی 
را تعیین کند و برا ی کنترل تورم حاکم بر اقتصاد سود را افزایش دهد این 
در حالیست که بانک مرکزی در بخشنامه خود به هیچ نرخی اشاره نکرده 

که این امر به واقع جای سوال دارد. اجرای درست و صحیح یک بخشنامه 
می تواند آثار مثبت بسیاری بر نظام بانکی و اقتصاد کشور داشته باشد. در 
غیر این صورت آثار منفی آن بر اقتصاد بیشتر از آن چیزی است که از اجرای 
طرح انتظار می رود. برخی از کشورها در راستای اجرای عملیات بازار باز 
حتی نرخ تورم و بهره هدف را اعلام می کنند، اما در کشور ما به هیچ عنوان 
چنین چیزهایی مسبوق به سابقه نبوده است. با این حال بانک مرکزی 
برای مدیریت انتظارات می تواند این نرخ ها را نیز اعلام کند، که اتفاق بسیار 

مهمی خواهد بود.

ایرادات اجرای  عملیات  بازار  باز
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رییس جمهور خطاب به آمریکا و اروپا با تاکید بر اینکه 
در مشــکلات منطقه ندمید، اظهارداشت: اروپایی ها 
می گویند در مسأله هسته ای ایران گام پنجم را برداشته 
ما هم باید گام برداریم. گامی که شــما باید بردارید، 
بازگشت به تعهدات تان است. این را به صراحت به شما 
گفتیم و در روزهای اخیر هم به 2 نفر از رهبران اروپا به 
صراحت گفتم، آنچه انجام دادیم، اولاً قابل بازگشــت 
است و ثانیا هر کاری در هســته ای انجام می دهیم با 

نظارت آژانس بین المللی اتمی است.
روحانی افزود:  بنابراین اینکه ادعا می کنید، ایران دنبال 
سلاح هسته ای است و ما نخواهیم گذاشت ،این گونه 

حرف  ها  بی اساس و واهی و لاطائل است و  لطفاً تکرار 
نکنید و کنار بگذارید. کشــوری که پادمان و پروتکل 
الحاقی را اجرا می کند، نمایندگان و بازرسان آژانس به 
راحتی در اینجا حضور دارند و دوربین هایشان در مراکز 
غنی ســازی ما قرار دارد، اینگونه حرف ها چه معنایی 
دارد؟رییس جمهور خطاب به طرف های اروپایی هایی 
تاکید کرد: اگر قدم اشــتباهی بردارید، ضرر خواهید 
کرد، راه درست را انتخاب کنید و راه درست این است 

که به برجام برگردید. روحانی با بیان اینکه این آقای 
نخست وزیر در لندن، نمی دانم چه جوری فکر می کند 
که می گوید برجام را کنار بگذاریــم  و طرح ترامپی را 
اجرا کنیم، خاطرنشــان کرد: ترامپ جز نقض عهد و 
زیر پا گذاشــتن قانون و مقررات بین المللی چه کاری 
کرده است؟  رئیس جمهور خطاب به سران کشورهای 
اروپایی خاطرنشان کرد: شما در آب و هوا چه کردید، 
ترامپ  برای شما چه کرد، شما در ناتو در قبال این همه 

کارشکنی ترامپ چه کردید، شما در یونسکو که ترامپ 
از آنجا بیرون رفت، چه کردید، شــما در حقوق بشر و 
شورای حقوق بشــر که آمریکا خارج شد چه کردید؟ 
دکتر روحانی ادامه داد: کجا توانستید کاری کنید و شما 
سه کشور اروپایی و همه کشورهای اروپایی یک نمونه 
بیاورید و بگویید در یک مورد چه کردید که دلمان گرم 
شود و بگوییم برای برجام هم بلد هستید یک کار  انجام 

دهید. شما هیچ جا نتوانستید کاری کنید.
رئیس جمهور تاکید کرد: از مردم ایران بخاطر ناتوانی، 
ضعف و ترس تان در برابر آمریکا  عذرخواهی کنید و شما 

را باز هم به برجام دعوت می کنیم.

سازمان امور مالیاتی: 5۰ درصد اقتصاد کشور معاف 
از مالیات استرییس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
با بیان اینکه بهترین شــیوه اخذ مالیات، مالیات 
ســتانی بر مبنای اطلاعات دقیق و شفاف است، 
اظهار داشت: هوشمند سازی نظام مالیاتی کشور 

امری انکار ناپذیر است.
امید علی پارسا، رییس کل سازمان امور مالیاتی، 
که به همراه نادر جنتی، معاون توسعه مدیریت و 
منابع انسانی سازمان به زنجان سفر کرده بود، در 
جلسه ای با حضور استاندار زنجان، مدیرکل امور 
مالیاتی و همچنین رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی این استان، تصریح کرد: برای 
هوشمندســازی نظام مالیاتی همه معاملات باید 
به صورتی انجام شود که قابل رویت باشد، و هیچ 
دستگاهی نباید به اسم محرمانه بودن اطلاعات، از 
ارایه اطلاعات اجتناب نموده و در برنامه شفافیت 

اطلاعات اقتصادی اخلال ایجاد نماید.
رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه 
کشــورهای توســعه یافته عمدتا از نظام مالیات 
هوشمند برخوردارند، گفت: هوشمندسازی نظام 
مالیاتی امکان فرار مالیاتــی را کاهش داده و لایه 

های پنهان اقتصاد را شفاف می سازد.
پارسا با اشــاره به نحوه تامین مالی دولت و منابع 
مختلف درآمدی کشــور، عنوان داشت: در حال 
حاضر حــدود 35 درصد از درآمدهای کشــور از 
مالیات تامین می شود و این در حالیست که در دنیا 
و به ویژه در کشورهای در حال توسعه این عدد 8۰ 

تا 85 درصد می باشد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه 

هزینه های اجتماعی شامل حفظ نظم، آموزش  و 
پرورش و بهداشت و پروژه های مختلف در اقصی 
نقاط کشــور از محل مالیات ها تامین می شــود، 
گفت: تردیدی نیســت که لازمه زندگی شخصی 
و اجتماعی، پرداخت هزینه های اجتماعی و البته 
هزینه های مربوط به بهره مندی از خدمات عمومی 

است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشــان 
کرد: چند راه برای تامین مالی دولت و پوشــش 
هزینه های کشور وجود دارد; یا باید مالیات عادلانه 
متناســب با ثروت، درآمد و مصرف اخذ شود و یا 
اینکه استقراض صورت گیرد و پول چاپ شود که 
نتیجه آن تورم اســت و تورم نوعی مالیات پنهان 
است که فشار آن بیشتر بر روی طبقات متوسط، 

پایین، بازنشسته و طبقات ضعیف جامعه است.
وی با بیان اینکه راه حل دیگر تامین مالی دولت، 
فروش اموال، دارایی ها و ذخایر طبیعی است عنوان 
داشت: فروش نفت، فروش سرمایه کشور است و 
سرمایه کشــور باید در راه توسعه زیرساخت های 
کشور هزینه شــود و نه برای پوشش هزینه های 

جاری.
پارسا اضافه کرد: در سال های گذشته بودجه کشور 
عمدتا وابســته به نفت بود; اما در شرایط کنونی 
باید با اتکای کامل بودجه کشور به مالیات، تهدید 

کاهش فروش نفت را به فرصت تبدیل کنیم.
وی با تاکید بــر اینکه حرکت جدیــدی با هدف 
نوین ســازی نظام مالیاتی کشور آغاز شده، گفت: 
با تکیه بر سیستم نوین مالیاتی، تشخیص  مالیات 
براساس اطلاعات واقعی و مستندات قطعی انجام 

گرفته و مالیات ستانی به سمت عدالت محوری هر 
چه تمامتر سوق می یابد.

پارســا تصریح کرد: این ســازمان با قوت، مدرن 
سازی و نوین سازی نظام مالیاتی را دنبال می کند 
و در نتیجه، وضعیت نظام مالیاتی از شکل سنتی و 
تشخیص  علی الراس به سمت تشخیص های جامع، 
قابل اعتماد، دقیق و مبتنی بر واقعیت های زندگی 

مردم خواهد رفت.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور تصریح 
کرد: اگر مانند همه کشــورهای دنیا قرار اســت 
عادلانه ترین شکل مالیات در کشور را مستقر کنیم، 
راهش این است که نظام مالیاتی کشور دسترسی 
کامل به گردش های مالی کشور و اطلاعات مربوط 

به املاک و دارایی ها را داشته باشد.
پارسا با اشــاره به اینکه در تمام کشورهای دنیا به 
شــیوه های قانونی، اطلاعات درآمدی، هویتی و 
معاملاتی افراد توســط دولت جمع آوری و در امر 
وصول مالیات مورد استفاده قرار می گیرد، گفت: 
در ایران نیز، موضوع جمع آوری اطلاعات مذکور 
در مــاده ۱۶۹مکرر قانون مالیات های مســتقیم 
به صراحت مورد تاکید قرار گرفته و دستگاه های 
اجرایی کــه اطلاعات مورد نیــاز پایگاه اطلاعات 
هویتی، عملکردی و دارایی مودیان مالیاتی را در 
اختیار دارند، موظفند اطلاعات مذکور را در اختیار 

سازمان امور مالیاتی کشور قرار دهند.
وی در ادامه به موضوع غیــر هدفمند و بالا بودن 
معافیت های مالیاتی در کشور اشاره کرد و گفت: 
حدود 5۰ درصد اقتصاد کشــور معاف از مالیات 
است که موجب ایجاد احساس تبعیض، پیجیدگی 

مالیات، بروز زمینه های فرار مالیاتی و شکل گیری 
اقتصاد زیرزمینی می شود.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه اگر 
باور بر این اســت که در توسعه کشــور، دولت و 
ملت شــراکت دارند، پس بایــد از تولید حمایت 
شود، افزود: اجرای عدالت مالیاتی بهترین راهکار 
حمایت از تولید کننده و رشد و توسعه همه جانبه 

کشور است.
پارسا عنوان داشــت: حمایت محدود، مشروط، 
کاهنده و تضمین دار از کسانی که کار سالم دارند 
وظیفه حاکمیت اســت; اما این حمایت ها برای 

کسانی است که فعالیت اقتصادی سالم دارند.
وی در ادامه تاکید کرد: رویکرد اصلی نظام مالیاتی 
این اســت که با افزایش پایه های مالیاتی، مبارزه 
جدی با فرار مالیاتی و افزایش پوشــش مالیاتی 
به طور عام، درآمدهای مالیاتی را محقق ســاخته 

و فشار کمتری را بر فعالان اقتصادی وارد نماید.
پارســا، با اشــاره به اینکه باید اســترداد مالیات 
صادرکنندگان در سریع ترین زمان ممکن اتفاق 
بیافتد و اســترداد نباید وســیله ای برای فشار به 
واحدهای تولیدی شود، خاطر نشان کرد: آبادانی 
با وصول مالیات منجر می شود و اگر وصول مالیات 
به درستی انجام نشود، آبادانی و توسعه رخ نخواهد 

داد.
وی همچنین با اشــاره به بخشودگی جرایم قابل 
بخشــش مالیاتی اظهار امیــدواری کرد مودیان 
استان به نحو موثری از بخشنامه بخشودگی ۹۰ 
تا ۱۰۰ درصــدی جرایم قابل بخشــش مالیاتی 

استفاده نمایند.

رئیس جمهور خطاب به طرف های اروپایی:

کناره گیری ایران از توافق اتمی »قابل بازگشت« است

سازمان امور مالیاتی:

 ۵۰ درصد اقتصاد کشور معاف از مالیات است

گروه اقتصاد ایران وجهان
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عملیات خرید میوه برای تنظیم بازار شب عید امسال

فروش برندهای جعلی سیگار با نام شرکت دخانیات ایران 

اینکه ایــران در بروز اتفاقات 
بلایــای  و  غیرمنتظــره 
طبیعی یکــی از اصلی ترین 
کشورهاســت شکی نیست 
چراکــه در آخرین آمارهای 
اعلام شده ایران در لیست 10 کشور بلاخیز جهان قرار 
دارد. این موضوع بسیار ناراحت و نگران کننده است و با 
هر اتفاقی که در این رابطه می افتد بسیاری از هم وطنان 
جان خود را از دست می دهند و یا از طرفی دیگر تمام 
سرمایه های آنها نابود می شود. کشور ما حداقل در 10 
سال اخیر چندین زلزله و ســیل شدید را تجربه کرده 
است. جدا از بودجه حوادث غیر مترقبه باید کاملا شفاف 
مشخص شود که تا کی و تا کجا باید شاهد این باشیم که 
همه هنر مسئولین این باشد که باید مردم کمک کنند. 
نگاهی به بودجه سالیانه کشور و نحوه تخصیص بودجه 
دردی است کهنه و سئوالی است قدیمی که نه مرحمی 

دارد و نه پاسخی.
همچنین در اینکه ایرانی ها انســان دوســت هستند 
هم شکی نیست. با هر اتفاق ناگوار و یا بلایای طبیعی 
که در کشــور رخ داده همگی ثابت کــرده اند که پای 
 ثابت کمک و حمایت از هموطنان خود هســتند و با

 کمک های مادی و معنوی هموطنان آســیب دیده را 
تنها نمی گذارند. اما متاسفانه در این بین مدل حمایتی 

مشخصی وجود ندارد تا همگی با مراجعه به آن بتوانند 
کمک های خود را به دســت آسیب دیدگان برسانند. 
هلال احمر به عنوان متولی اصلی کمک به افراد آسیب 
دیده از اتفاقات و بلایای طبیعی هنوز نتوانسته جایگاه 
مناســبی در میان مردم پیدا کند. هلال احمر بهترین 
راه حل است اما فعلا متولی ندارد. اتفاقاتی که در هلال 
احمر و در راس مدیریتی آن اتفاق افتاد اطمینان مردم 
را به این نهاد مردمی کاهش داده است. اما از سوی دیگر 
مردم روش دیگری را برای کمک رســانی به آســیب 
دیدگان انتخاب کرده اند و آن هم استفاده از شبکه های 

اجتماعی است. 
در بحران ســیل اخیر در سیســتان و بلوچستان که 
طی هفته اخیر رخ داده مجدد شــاهد اطلاع رســانی 
مردم در شبکه های اجتماعی بخصوص اینستاگراl و 
تلگرام هستیم. متاســفانه توجه کمتری به این اتفاق 
به دلیل بروز اتفــاق ناگوارتری که مربوط به ســقوط 
هواپیمای اوکراینی بود، شد. بنابراین اطلاع رسانی در 
اینستاگرام شدت بیشــتری پیدا کرده است. منتهای 
مراتب در این بین شــاهد فعالیت هایی هســتیم که 
نمی توان به آنها اعتماد کرد. اعلام شــماره حســاب 
های متعــدد برای جمــع آوری کمک هــای نقدی 
 مردم از ســوی افراد گمنــام و معروف یکــی از این

 اتفاقات است. در اینکه حس انســان دوستانه در این 
حرکت حرف اول و تنها هدف مردم است شکی نیست اما 
آیا نحوه انجام این کار صحیح است. در تجربه تلخ قبلی 
که مربوط به زلزله شدید کرمانشــاه می شود عده ای 

بسیار زیادی اقدام به اعلام شماره حساب برای دریافت 
کمک های نقدی مردم کردند که بعدها حاشیه های 
زیادی در رابطه با رســیدن یا نرسیدن این کمک ها به 
دست زلزله زدگان شــد. امروز نیز با گشتی در شبکه 
های اجتماعی مشاهده می کنیم که همان روند تکرار 
شده و با وجود اعلام شماره حساب توسط هلال احمر 
افراد زیادی شماره حساب شخصی خود را اعلام کرده 
اند. با این اقدام ممکن است سواستفاده های بسیاری 
به نام کمک به نیازمندان شود همانا که در تجربه قبلی 
از بلوکه شدن حساب بســیاری افراد خبر داند. اینکه 
مردم به دولت و نهادهای دولتی دیگر اعتمادی ندارند 
موضوع بســیار نگران کننده است که اولین نتیجه آن 
سواســتفاده از این موارد اتفاقات تلخ و بلایای طبیعی 
است که در کشور می افتد. بلبشوی عجیب و غریبی که 
بعد هم به اشکال دیگر ادامه یافت و موجب شد برخی 
از بازیگران و ورزشکاران و مشاهیری که قصد داشتند، 
پا جای پای تختی بگذارند، به مســائل و حاشیه هایی 
گرفتار آیند و افزون بر ایشان، پرونده های زیادی در این 
خصوص برای افرادی گشوده شود که چهره های مجازی 
هستند. پرسش های بی پاســخ و ابهامات فراوانی که 
نتیجه اش چیزی شبیه سخنان رئیس سازمان مدیریت 
بحران کشور می شود که خطاب به شهروندانی که قصد 
کمک به سیل زدگان را دارند، می خواهد تا به هر شماره 
حسابی اعتماد نکنند و تعبیر برخی از این سخنان، بی 
 اعتمادی به بعضی نهاد های دولتی و شماره حساب هایی

 که اعلام می کنند است.

بی اعتمادی به نهاد های دولتی در مواقع بروز بحران شدت گرفته است

شماره حساب های متعدد و سردرگمی در کمک به سیل زدگان
بودجه حوادث غیرمترقبه كاملا شفاف مشخص شود

نبود سازوکار درست در  نهادهای دولتی برای رویارویی با مواقع بحران
محمد امین قانعی راد، جامعه شناس

 اینکه بلایای طبیعی در ایران زیاد اتفاق می افتد موضوعی ناراحت کننده و قابل تامل است. همچنین نبود امکانات کافی برای مقابله با این بلایا هم بعد دیگر ماجراست. در تمام کشورهای دنیا هنگامی که سیل و یا زلزله و آتش سوزی رخ 
می دهد امکانات کافی برای امداد رسانی وجود دارد بناراین مردم عادی خیلی درگیر این اتفاقات نمی شوند. در ایران اما این امکانات آنقدری که باید وجود ندارد و با وجود اینکه هر ساله شاهد این مدل اتفاقات ناگوار هستیم باز هم خیلی جدی 
به ایجاد امکانات پرداخته نشده است. اینکه مردم برای فرار از سیل از درخت بالا بروند و بالای درخت را برای در امان ماندن از سیل انتخاب کنند فاجعه ای بیش نیست. به هر ترتیب اما مردم در این مواقع به کمک هم می آیند و امدادرسانی 
انجام می شود. بلایای طبیعی ناخواسته پیش می آیند، اما در عین حال مردم و مسئولان باید از هر رخدادی به عنوان فرصت استفاده کنند و این موضوع را عرصه ای برای تقویت اجتماعی و نه تخریب آن بدانند. ما در حال پیش روی به سمتی 
هستیم که به جای اعتماد به نهادها و سازمان ها، به افراد اعتماد می کنیم و این امر می تواند دلایلی داشته باشد. اینکه هر شخصی برای کمک به آسیب دیدگان شماره حساب اعلام می کند نشان دهنده نبود سازوکار درست نهادهای دولتی 
برای رویارویی با مواقع بحران است. اینکه شخصیت های مشهور برای کمک شماره حساب اعلام می کنند، بیانگر ناپختگی آنهاست. به این دلیل که با این کار آموزش بدی به مردم می دهند. در کشوری که همه چیز فردگرایانه و شخص گرایانه 

است، ما باید به مردم یاد بدهیم که مدنی تر فکر کنند و مدنی تر عمل کنند، کانون و پل های اعتماد به یکدیگر را تقویت کنند. اما با پیشرو شدن برای کمک رسانی به گستردگی این بی اعتمادی دامن می زنیم.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

متوسط درآمد هر پرواز از آسمان ایران کمتر از 800 دلار 
نیســت و روزانه حدود 950 الی 1000 پرواز در روزهای 
عادی از فضای آسمان ایران عبور می کند. حداقل درآمد 
کشورمان از پرواز های عبوری در سال چیزی حدود 300 
تا 350 میلیون دلار است که معادل آن با نرخ دلار در بازار 
آزاد حدود 4 هزار میلیارد دلار است.به گزارش ایلنا، پس 
از صدور و انتشار بیانیه ســتاد کل نیروهای مسلح مبنی 
بر اصابت موشک بر هواپیمای اوکراینی بویینگ 737 به 
دلیل خطای انسانی، شمار زیادی از شرکت های هواپیمایی 
خارجی به طور رســمی اعلام کردند که فعالیت خود را از 
فضای آسمان ایران خارج می کنند.  هر چند که هزینه های 
جانی و روانی این خطای انسانی قابل ارزش گذاری و جبران 
نیست اما نمی توان از هزینه های اقتصادی آن هم چشم 
پوشی کرد. در شــرایطی که درآمدهای حاصل از فروش 
نفت به حداقل رسید ه  اســت و پول فروش حداقلی نفت 
هم به دلیل تحریم های بانکی به کشــورمان نمی رســد، 
درآمدهایی ماننــد پروازهای عبوری از فضای آســمان 
کشــورمان هم می تواند گره ای را از اقتصادمان باز کند به 
طوری که بارها مطرح شده شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی با منابع حاصل از این درآمد که رقم کمی هم نیست، 
توانسته کسری های مالی مقطعی وزارت راه و شهرسازی را 
جبران کند وگرنه همین کسری باید از منابع دیگری خارج 
از وزارت خانه تامین شود.پس از سقوط هواپیمای اوکراینی 
در محدوده فرودگاه حضرت امام به دلیل اصابت موشک 
شاهد آن هستیم که آسمان کشورمان از پروازهای عبوری 
خالی شده  است. در این روزها در حالی پروازهای عبوری به 
حداقل میزان خود رسیده که چهار سال گذشته بیشترین 
درآمد را از این محل داشتیم به طوری که طبق گفته سیاوش 
امیر مکری، مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران، میزان درآمد سالانه از محل پروازهای عبوری حدود 

1800 میلیارد تومان در سال بوده  است. 

خســارت ایران از ترک ایرلاین ها از فضای 
عبوری آسمانش چقدر است؟

باید دید کشورمان در جریان خروج شرکت های هواپیمایی 
از فضای آسمانش چقدر زیان می بیند. تمام محاسبات انجام 
شده در این گزارش با استناد به مطالعات یک کارشناس و 

متخصص در شرکت فرودگاه های کشور انجام شده است.
تعرفه های عبور از فضای آســمان کشورها در سطح بین 

الملی طبق سند 7100 ایکائو تعیین و براساس این سند 
تعرفه های فرودگاهی و خدمات ناوبری برای هر کشوری 
تعیین و به ایرلان ها اعلام می شود. در ایران براساس آیین 
نامه اجرایی ماده 63 قانون وصول برخــی از درآمدهای 
دولت و مصرف آن در موارد معیــن، فرمولی برای تعرفه 
عبور هواپیماها از آسمان ایران تعریف شده است.نرخ هر 
پرواز عبوری براساس حداکثر وزن هواپیما در زمان تیک 
آف )برخاستن ( یعنی هر تن آن ضرب در چهار هزارم دلار 
و ضرب در مسافت طی شده )کیلومتر( تعیین می شود که 
براساس این فرمول قیمت کوتاه ترین مسیر عبور هواپیما از 
ایران 100 دلار است.   حال اگر هر یک از این هواپیماها برای 
انجام سرویس های فنی در ایران فرود بیایند در هزینه های 
عبوری آن ها 50 درصد تخفیف داده  می شود. همچنین 
هواپیماهای با وزن بیش از 150 تن شامل حال تخفیف 30 
درصدی می شوند.   براساس گفته این کارشناس صنعت 
هوانوردی، متوسط درآمد هر پرواز از آسمان ایران کمتر از 
800 دلار نیست و روزانه حدود 950 الی 1000 پرواز در 
روزهای عادی از فضای آسمان ایران عبور می کند. حداقل 
درآمد کشورمان از پرواز های عبوری در سال چیزی حدود 
300 تا 350 میلیون دلار است که معادل آن با نرخ دلار در 
بازار آزاد حدود 4 هزار میلیارد تومان است. حال این درآمد 
برای یک شرکت زیر مجموعه وزارت راه و شهرسازی در 
شرایط کاهش منابع دولت با به حداقل رسیدن درآمدهای 

نفتی رقم قابل توجهی محسوب می شود.      

آسمان عربستان، عراق و افغانستان جایگزین 
کریدور ایران شدند

در شــرایطی که به اذعان ایرلاین هــای خارجی کریدور 
هوایی ایران نزدیک ترین و به صرفه ترین مسیر برای عبور 
هواپیماها در منطقه محسوب می شود اما در شرایط فعلی 
بسیاری از ایرلاین ها مســیر تردد خود را تغییر داده اند و 
فضای آسمان کشورهایی مانند عراق، افغانستان، پاکستان 
و عربستان جای کریدور ایران را گرفته اند.حال اینکه طبق 
سند 7100، نرخ عبور هواپیما از آسمان عراق و افغانستان 
ثابت و به ترتیب 375 دلار و 400 دلار اســت. یعنی اگر 
هواپیمایی بخواهد حتی مســیر کوتاهی را از آسمان این 
کشورها طی کند که این رقم در فضای آسمان ایران 100 
دلار است باید در آسمان عراق و افغانستان باید نزدیک به 

400 دلار بپردازد.    

فعالان بازار از توزیع فراوان و انبوه سیگارهای قاچاق در 
بازار مصرف کشور و گسترش تولید و فروش برندهای 
جعلی با نام شرکت دخانیات ایران هشــدار دادند و 
خواهان جلوگیری و ممانعت از تولید و توزیع غیرقانونی 
این نوع از محصولات در بازار شدند. به گزارش تسنیم، 
سیاوش افضلی مدیرعامل دخانیات ایران در بازدید 
ســرزده خود از بازار فروش محصــولات دخانی در 
خیابان مولوی تهران، ضمن بررســی دغدغه فعالین 
بازار محصولات دخانی، فضای کسب و کار این حوزه از 

اقتصاد کشور را مورد ارزیابی قرار داد.
 در این بازدید فعالان بــازار از توزیع فــراوان و انبوه 
ســیگارهای قاچاق در بازار مصرف کشور و گسترش 
تولید و فروش برندهای جعلی با نام شرکت دخانیات 
ایران هشــدار دادند و خواهان جلوگیری و ممانعت 
از تولید و توزیع غیرقانونی این نــوع از محصولات و 
برخورد جدی و قانونی با این پدیده در بازار شدند که 
موجبات افت در فروش محصــولات تولید داخل را 
فراهم می سازد. فروشندگان نیز خواهان توجه جدی 
مســئولین فروش به نظرات این صنف شدند و اعلام 

داشتند که شــرکت دخانیات ایران به لحاظ قدمت 
تاریخی حدود یکصد سال و جایگاه مهمی که به عنوان 
یک شرکت ایرانی در تأمین نیاز مصرف بازار کشور دارد، 
شایسته سهمی به مراتب بیشتر از وضعیت فعلی بوده 
و تأکید داشته که کیفیت محصولات و ثبات قیمت در 

کم شدن قاچاق حائز اهمیت است.
همچنین فروشندگان با توجه به وضع موجود صنعت 
دخانیات درخواست داشتند تا ســاز و کاری جهت 
افزایش تمایل قاچاق فروشان به فعالیت های اقتصادی 
و قانونی و همکاری با شــرکت دخانیات ایران ایجاد 
شود. گفتنی اســت، فعالین بازار فروش محصولات 
دخانی و فروشندگان رسمی در بازار، خواهان برگزاری 
جلســه هم اندیشــی با حضور مدیرعامل شرکت و 
مدیران و مســئولین بخش فروش شرکت دخانیات 
ایران شدند که  مقرر شد در اســرع وقت این جلسه 
در محل شــرکت دخانیات ایران برگــزار و راه کارها 
برای بهبود شــرایط جهت همکاری های بلندمدت 
 و حمایت از اشــتغال و تولید داخلی مورد بررســی

 قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران گفت: 
عملیات خرید میوه شب عید از جمله پرتقال و سیب درختی 
برای تنظیم بازار شــب عید در حال انجام است. »حسین 
شیرزاد« افزود: عرضه میوه شب عید در جهت تنظیم بازار 
و ارایه خدمت به قشر محروم و مستضعف جامعه در دستور 
کار است که برای شب عید امسال این امر اجرایی خواهد شد. 
وی درباره خرید محصول گوجه فرنگی و زعفران و پرداخت 
به موقع پول تولیدکنندگان افزود: حضور این ســازمان در 
خرید محصول گوجه فرنگی مانع از ایجاد ســونامی ضرر 
و زیان برای تولید کنندگان این محصول شــد. وی اضافه 
کرد: امسال حدود 500 تن زعفران در کشور تولید شد که 
چنانچه سازمان به بازار این محصول وارد نمی شد، قیمت 
زعفران سقوط می کرد که برای جلوگیری از این روند خرید 
حمایتی زعفران در خراسان  انجام شد و قصد داریم در موقع 
مقتضی عرضه آن را انجام دهیم.مدیرعامل سازمان مرکزی 
تعاون روســتایی ایران با بیان اینکه در مجمع سال 97 به 
میزان 4۲ درصد از زیان انباشته سنواتی سازمان کاسته شد، 
تصریح کرد: کنترل نظارت، پایش و رسیدگی به تخلفات 
درون سازمانی در خود ســازمان امری است که در بیش از 
40 سال محقق شد. به گفته وی، دو سال گذشته بالغ بر 400 
شرکت تعاونی کشاورزی و نهاد تخصصی ایجاد شده است. 
شیرزاد گفت: براســاس اقدامات صورت گرفته در دو سال 
گذشته سرمایه این سازمان به 757 میلیارد تومان رسید 
که موجب نوسازی و احیا در بخش های کنترل، نظارت و 
بازرسی شد. وی سرمایه این سازمان در سالهای گذشته را 
حدود 800 میلیون تومان بیان کرد و افزود: این سازمان در 
معرض خطر استهلاک زیرساخت ها، کاهش ظرفیت نیروی 
انسانی و واگذاری به بخش خصوصی قرار گرفته بود، اکنون 

به یکی از 10 شــرکت هزار میلیاردی تبدیل شده است.به 
گفته مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی، امروز ارزش 
سهام اتحادیه مرکزی در بورس رشد چشمگیری داشته و 
بدین ترتیب این ســازمان به یک بازی برد _ برد با اتحادیه 
مرکزی دست یافته که پشتوانه محکمی برای چانه زنی با 
بانک ها و خرید محصول و معاملات با سازمان از نظر تامین 
وثایق به شــمار می آید. وی، احیای معاونت فنی و اجرایی 
به مدد بهره برداری تکنیــکال را از قابلیت های اداره نظام 
های بهره برداری دانست و تصریح کرد: پس از این مرحله، 
سازمان شروع به احیای نهادهایی کرد که از دهه 50 بدون 
استفاده و مغفول مانده بود؛ برای مثال، شرکت های سهامی 
زراعی را به عنوان نهادی اجرایی  و همچنین معاونت فنی را 
برای پوشش دادن به فقدان ساختار نظارتی شبکه نظام های 
بهره برداری کشور و ارائه خدمات بیشتر احیا شد.شیرزاد با 
بیان اینکه رکوردهایی در زمینه تولید و توزیع نهاده در تحول 
ساختاری انجام شد، افزود: شــروع فعالیتم در این سازمان 
مصادف با روی دست ماندن  68 تن زعفران بود که ما به کمک 
همکاران در معاونت بازرگانی تمام آن در بورس معامله شد و 
رکورد فروش زعفران در بخش بورس محصولات کشاورزی 
هم شکسته شد. وی درباره ساماندهی واحدهای اعتباری 
گفت: این واحدها از حالت بحرانی خارج شــده و همچنان 
هرگونه واسطه گری وجوه )مالی- پولی( و دادن نرخ بهره 
ممنوع است. این مقام مسوول، در زمینه ساماندهی صندوق 
اعتباری تعاون روستایی ایرانیان توضیح داد: اقدام های متعدد 
و موثری در این باره انجام شــده، اساسنامه صندوق تغییر 
کرده و اعتباراتش در جهت هزینه سازی و مصرف در بخش 
کشاورزی هدفمند شده است که این اقدامات منجر به احیا 

و بازمهندسی صندوق تعاون روستایی ایرانیان شده است.

مدت هاست بر سر مضر بودن 
یا نبودن دکل های مخابراتی، 
بــی تــی اس هــا و تقویت 
 کننده امواج بــرای آنتن دهی 
موبایل ها و مودم های اینترنتی 
دیدگاههای مختلفی وجود دارد. برخی بر این اعتقاد هستند 
که این امواج مضر نیســتند و برخی دیگر از نمایان شدن 
آثار مخرب این امواج در ســالهای آینده خبر می دهند. به 
هر ترتیب امروز اپراتورهای مخابراتی کشور برای رضایت 
مشتریان خود و افزایش کیفیت خدمات ارایه شده به مردم 
روشی را انتخاب کرده اند و آن مراجعه حضوری ماموران آنها 
به درب منازل و آپارتمان های مرتفع برای نصب آنتن های 

تقویت کننده است. 
به گفته شاهدان عینی در مراجعه ماموران و نمایندگان این 
اپراتورها برای منازل مسکونی 100 میایون و برای مراکز 
تجاری 80 میایون تومان برای یک ســال توسط اپراتور به 
آپارتمان مورد نظر پرداخت می شود که بنا به تعداد واحدها 
بین صاحب خانه ها تقسیم می شود. این شاهد عینی که 
 ساکن منطقه ســعادت آباد تهران است به »کسب و کار« 
می گوید: نمایندگان اپراتورهای مورد نظر برای مذاکره نصب 
آنتن و یا تقویت کننده امواج به درب منزل مراجعه کرده و 

اعلام کرده اند در صورت توافق برای نصب دستگاه مورد نظر 
در این آپارتمان 100 میلیون تومــان به آنها پرداخت می 
شود. وی ادامه داد: به گفته این افراد در کوچه روبرویی این 
آپارتمان، دفتر مرکزی یکی از باشگاه های فوتبال معروف 
پایتخت قرار دارد که برای نصب این دســتگاه 80 میایون 
تومان به آنها پرداخت شده است. این شاهد عینی همچنین 
گفت: نمایندگان اپراتور مورد نظر اعلام کردند که چون اینجا 
آپارتمان مسکونی است ۲0 میلیون تومان بیشتر پرداخت 
می کنند و در مراکز غیرمسکونی این عدد 80 میلیون تومان 
است. درست است که بر اساس آیین نامه ای که وجود دارد 
این دکل ها نوع دوم دکل  است که روی پشت بام ساختمان ها 
نصب می شوند و اپراتور همراه کشور بابت نصب این دکل ها 
 به مالک ســاختمان اجاره پرداخت می کند اما نصب این 
دکل ها حریم دارد و نمی توان آن را در هر ساختمانی نصب 
کرد. یک پژوهش در ســال ۲011 مدعی شد که ارتباطی 
میان استفاده تلفن های همراه و نوعی از سرطان مغزی پیدا 
کرده است. از سوی دیگر یک پژوهش تحلیلی دیگر که بر 
اســاس اطلاعات و داده ها انجام شده بود نتیجه گرفت که 
هیچ ارتباطی میان امواج تلفنی و سرطان مغزی وجود ندارد.

مشکلی که مردم در این پدیده با آن رو به رو 
هستند بیشتر جنبه های روانی دارد

در همین رابطه علی گورانی با اشــاره به آمارهای سازمان 
جهانی بهداشت گفت: میزان انرژی که از آنتن های موبایل و 

در محدوده این آنتن ها ساطع می شود در کشور ما به نصف 
استانداردهای جهانی نیز نمی رسد و مشکلی که مردم در 
این پدیده با آن رو به رو هستند بیشتر جنبه های روانی دارد. 
وی با بیان اینکه مردم نمی دانند محل زندگی شان به دلیل 
حجم آلاینده ها از انواع وای فای و بیسیم آلوده ترین بخش 
از زندگی شان است، گفت: با وجود اینکه به دلیل داشتن 
موبایل و دســتگاه های وای فای در معرض این آلاینده ها 
هستیم اما بیشتر تمرکز و حساســیت بر روی دکل های 
موبایل است که انرژی آنها به نصفی از حد استاندارد هم نمی 
رسد. گورانی با بیان اینکه در زمینه مضرات دکل های موبایل 
بیشتر از واقعیت های فیزیکی به آن پرداخته می شود، گفت: 
بسیاری از مردم ســقط جنین را به مجاورت با دکل های 
موبایل ربط می دهند که بر مبنای آمارهای سازمان بهداشت 
جهانی این موضوع هیچ ربطی به هم ندارد. بیشتر مشکل در 
ارتباطات الکترونیکی، بحث فوبیا از استفاده در این تجهیزات 
است و با اینکه به سمت هوشمندی می رویم نمی توان از 
این ابزارها استفاده نکرد. وی با بیان اینکه پدیده های روانی 
این موضوع بیشتر از آسیب هایی است که از تکنولوژی می 
گیریم گفت: باید به سمتی برویم که فضای روانی جامعه از 

این موضوع آسیب نبیند.

آنتن های مخابراتی در سلامتی افراد اثرات سوء 
دارد

اما همایون هاشمی، عضو کمیســیون بهداشت و درمان 

مجلس شورای اسلامی با تأیید این موضوع که آنتن های 
مخابراتی مضرر هستند، می گوید: به صورت رسمی تابه حال 
در این باره بحثی مطرح نشده اما جزو نگرانی های پزشکی 
الان هســت و مقالاتی علمی مختلفی را که دیدم همگی 
حاکی از این موضوع هستند که واقعاً آنتن های مخابراتی 
در سلامتی افراد اثرات ســوء دارد. او ادامه می دهد: تعارف 
نکنیم این آنتن ها  اثراث جدی  روی سیستم عصبی و سایر 
سیستم های بدن دارند اما شدت و ضعف آن در مطالعات 
تعیین می شود، در کشور سازمان متولی وزارت ارتباطات 
است و در حوزه ســلامت وزارت بهداشت باید این موضوع 
را بررسی کنند و موضوعاتی را که باعث نگرانی می شوند؛ 

رفع کنند. 
هاشــمی توضیح می دهد: من به عنوان پزشــک و عضو 
کمیسیون بهداشــت و درمان می دانم که برای جانمایی 
این آنتن ها در سایر کشــورها مقرراتی حاکم است. مانند 
همین دکل های برق فشار قوی که ثابت شد اثرات مخربی 
بر سلامتی دارد و مقررات خاص برای آن وضع کردند باید 
در این زمینه همه ابتدا دولت شفاف سازی کند و باید ببینیم 
چه میزانی از این آنتن ها در شهر و به ویژه پشت بام ها نصب 
شده است. او تاکید می کند: هیچ چیزی را نمی توان با سطح 
سلامت مردم مقایسه کرد، آنچه مسلم است تمام ارز و ریال 
و تجهیزاتی که وجود دارد برای رفاه همراه با سلامتی مردم 
است، هر چیزی که سلامت مردم را به خطر بیندازد مسلماً 

باید از دور مصرف خارج شود.

اپراتورها برای نصب آنتن به آپارتمان های مرتفع پیشنهاد پرداخت سالانه حداقل 100 میلیون  می دهند

جانمایی ناامن دکل های مخابراتی ادامه  دارد 

نگرانی از غیراستاندارد بودن امواج دکل ها و آنتن های مخابراتی
غلامرضا نوری، کارشناس ارشد ارتباطات

لازم است مردم درباره همه وسایلی که امواج الکتریکی یا میدان الکتریکی و مغناطیسی از خود ساطع می کنند، احتیاط کنند. اینکه هنوز مدرک محکمه پسندی در رابطه با ضرر داشتن یا نداشتن امواج دکل ها و آنتن های مخابراتی ارایه نشده یک 
طرف و موضوع سلامت مردم یک طرف که اهمیت بسیار زیادی دارد. فرض را بر این می گیریم که این امواج ضرر دارند که به هر حال دارند، باید اماکنی برای نصب این دستگاه ها  انتخاب شود که برای مردم خطری ایجاد نکند. جانمایی ناامن در این 

زمینه می تواند آثار مخربی داشته باشد که در آینده شاهد آن باشیم. 
سازمان  جهانی  بهداشت و سازمان های مرتبط بین المللی تأیید می کنند که این  آنتن ها در پیرامون خود، چگالی انرژی بیش از حد مجاز تولید نمی کنند و به  طور کلی ضرری برای سلامت انسان ندارند اما در عین حال توصیه می شود، آنتن های و 
دکل های موبایل در نزدیکی منازل، مدارس و کودکستان ها نصب نشود و به  عنوان یک توصیه علمی، دست کم در فاصله صد متری از این مکان ها نصب شود. به دلیل نگرانی از غیراستاندارد بودن امواج دکل ها و آنتن های مخابراتی توصیه این است 

که در منازل اشخاص نصب نشوند. متاسفانه در بسیاری موارد شاهد هستیم که در نصب این آنتن ها، استانداردها و شعاع مجاز آنها رعایت نمی شود و بیشتر این آنتن ها، با اتاق خواب و منزل افراد فاصله ای کمتر از یک متر دارند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

عربستان، عراق و افغانستان جایگزین كریدور هوایی كشورمان شدند

زیان ۳۵۰ میلیون دلاری  از لغو پروازهای عبوری
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نخستين استارت آپ ايراني كه در حوزه ديجيتال ماركتينگ به طور 
كامل بر پايه هوش مصنوعي بنا شده اســتارت كارش را زده است. 
علي سمر، بنيان گذار ســگمنتينو، دو سال پيش مهاجرت معكوس 

داشته است. 
سمر دوره ليسانس و فوق ليسانس را در مالزي و سنگاپور پشت سر 
گذاشته و پس از فعاليت در چند استارت آپ و كمپاني خارج از كشور، 

به ايران برگشته است. 
ســمر در رابطه با بازگشــتش بــه ايــران مي گويــد: »زماني كه 
به ايران بازگشــتم، متوجه شــدم پتانســيل هاي زيادي در رابطه 
 با كاربــرد هــوش مصنوعــي در صنايــع مختلف ايــران وجود 

دارد. 
يكــي از مهم ترين آنهــا، حــوزه ديجيتــال ماركتينگ بــود. با 
حسابي سرانگشــتي مي توانســتيم متوجه شــويم كه نخستين 
 هســتيم و مي توانيــم حرف هــاي زيــادي بــراي گفتــن

 داشته باشيم. «

تولد سگمنتينو
علي سمر معتقد است اســتارت آپ هاي تك شــاخ و بزرگ ايراني 
زيادي مانند ديجي كالا، اســنپ و… وجود دارند كــه در رابطه با 
 كمپين هــاي ماركيتينگي خود بــه چنين محصولي نياز داشــته 

باشند.
 او در رابطه با تولد ســگمنتينو مي گويد: »اين شركت ها براي اينكه 
كمپين هاي خود روزانه و به شكلي با كاربر وارد تعامل درست شوند 
نياز به محصولي يكپارچه داشتند؛ چراكه تمام اين موارد به صورت 
دستي انجام مي شــد؛ اما اين روند زمان بر و ناكارآمد بود و معمولا 
به نتيجه مطلوبي براي كســب وكارها منجر نمي شد. پس تمام اين 
دلايل دســت به دســت هم دادند تا ما با اين رويكرد كه تمام اين 
 فرايندها را به خودكار تبديل كنيم وارد ميدان شــده و بدين ترتيب

 سگمنتينو متولد شد. «

به باور بنيان گذار ســگمنتينو، نمونه هاي خارجي چنين محصولي 
وجود دارد، اما بنا بر هزينه بر بودن آنها ســگمنتينو مي تواند راه حل 

مناسبي باشد. 
ســمر تاكيد مي كند: »از طرفي محصولاتي از اين جنس در ايران 
به شــدت كم بوده كه خدمات پس از فروش باعث شده دو كمپاني 
در كنارهم قرار گرفته و رشــد كرده و بزرگ شــوند. ســگمنتينو 
 در تلاش اســت به كمپاني ها كمك كند تا به خودكارســازي روند

 رشد برسند. «

شناخت رفتار مشتري
سمر در رابطه با استارت مسير سگمنتينو مي گويد: »با چند كمپاني 
و نمونه انگشــت شمار اســتارت مســير را در نمونه كوچك زده و 
محصول مان را توسعه داديم. در مرحله بعدي الگوريتم هاي يادگيري 

ماشين را در دل محصول قرار داديم. « 
بنيان گذار ســگمنتينو با عنوان اين مطلب كه تعريف سگمنتينو از 
هوش مصنوعي شناختن رفتار مشتري ها نسبت به فعاليت هاي آنها 
در موبايل، اپليكيشن و سايت و شبكه هاي اجتماعي و تعميم دادن 
رفتار مشتري به نقطه اي است كه اگر قرار است هزينه اي در شركتي 
شــود تا از كانال هاي متفاوت به دست مشتري برسد، چنين اتفاقي 
بايد با موضوعيت همراه بوده و تا احتمال برگرداندن مشتري پلتفرم 
مربوطه را داشــته و حتي احتمال خريد محصول كه نقطه مطلوب 
كسب وكار است را فراهم كند. ســمر اضافه مي كند: »اين در اصل 
توافقي برد برد براي طرفين است. در اين روش طرفي كه مورد هدف 
كمپاني است، پيام هاي شخصي سازي شده دريافت مي كند. از طرفي 
هزينه كسب وكار بهينه تر بوده و نرخ بازگشــت بيشتري با خود به 

همراه خواهد داشت. «
ســمر ادامه مي دهد: »در فــاز بعــدي الگوريتم هــاي يادگيري 
ماشــين را اضافــه كرديم. يعنــي در هــر كانالي كه قرار اســت 
پيامي به دســت مشــتري برســد، كمپين را براســاس رفتاري 

 كــه مشــتري ازخــود نشــان داده اســت شخصي ســازي 
مي شود. «

استارت آپي با هدف جهاني
مديرعامل سگمنتينو با عنوان اين موضوع كه قرار است به زودي اين 
محصول به صورت رسمي رونمايي شود، اضافه مي كند: »نگاه ما اين 
است در قدم اول با كمپاني هاي داخل كشور وارد همكاري شويم؛ اما 
از طرفي رويكردي جهاني داريم. در ادامه هدف سگمنتينو صادرات 
اين محصول دانش بنيان و رقابت با نمونه هاي موفق خارجي است. «

به باور مديرعامل سگمنتينو، نحوه درآمدزايي استارت آپ هاي ايراني 
با بازار جهاني كاملا متفاوت است. او معتقد است سگمنتينو در تلاش 
است فرهنگ متفاوتي را وارد اكوسيستم كسب وكاري كند كه برندها 
و شركت ها براي راه انداري كمپين هاي خود، به ميزان مصرف و نياز 

پول پرداخت كنند. 

محصولي براي تمام كسب وكارها
او با اشاره به اين نكته كه بازار هدف سگمنتينو استارت آپ هاي بزرگ 
اســت تصريح مي كند: »با كمپاني هاي بزرگ اكوسيستم استارت 
مي زنيم و به اين فرهنگ كه نسبت به هزينه پرداخت كنند، خواهيم 
پرداخت. در اين ميان از همكاري با اســتارت آپ هاي كوچك غافل 
نخواهيم شد و قرار اســت همكاري هايي داشته باشيم. ما معتقديم 
سرويس ما قطعا به كل اكوسيســتم كمك كننده است نه صرفا به 

استارت آپ هاي تك شاخ. «

رد و بدل رمزگذاري شده ديتا
سمر اضافه مي كند: »با توجه به اين نكته كه در كل دنيا در رابطه با 
ديتا و رد بدل آن دغدغه هايي وجود دارد؛ سگمنتينو در تلاش است 
تمام ديتاها به طور رمزگذاري شــده رد و بدل شــوند تا شركت ها و 

كاربران دغدغه لو رفتن اطلاعات را نيز نداشته باشند. «

سگمنتينو؛   نخستين   استارت آپ  ايرانی   مبتنی   بر  هوش  مصنوعي 
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دنيا همه را مي شكند و پس از آن، برخي از همان نقاط 
شكسته شده قوي مي شوند. 
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در نشست تخصصي بيت كوين مطرح شد
استفاده نيم درصد برق ايران در توليد بيت كوين

توليدكنندگان و دســت اندركاران توليد بيت كوين با ارائه آمار مرتبط با 
مصرف نيم درصد برق ايران در حوزه اين رمزارز، بر اين باورند درشــرايط 
تحريم با بيت كوين مي توان نفــت و گاز فروخت و تحريــم را دور زد. به 
گزارش مهر، ســهيل نيكزاد در نشســت تخصصي بيت كوين در جريان 
سومين كنفرانس حكمراني و سياســت گذاري عمومي گفت: بيت كوين 
در ايران به هيچ عنوان قابل كنترل نيســت؛ به معناي شكستن مكانيزم 
قبلي درآمدزايي و هزينه كرد اســت و بنابرايــن توليدكننده بيت كوين 
براي توليد و پيشــبرد اهداف خود متكي بر توليد نيست. وي افزود: نيم 
درصد برق ايران در توليد بيت كوين اســتفاده مي شــود، در حال حاضر 
ايران با اتفاقات اخير پولي و بانكي با افت ارزش پول ملي مواجه اســت و 
توليد بيت كوين صرفه اقتصادي اســت؛ اين در حالي است كه نفت و گاز 
را مي توان از طريق بيت كوين فروخت. در اين نشســت حســن مرادي، 
دانش آموخته اقتصاد گفت: كنار بيت كويــن، ارزهاي موازي وجود دارد و 
بايد حساب آن را از اقتصاد ديجيتال جدا كرد. همچنين محمدعلي اخايي، 
توليدكننده بيت كوين گفت: تراز وزارت نيرو هر ساعت يك ميليارد تومان 
منفي مي شــود كه اين متاثر از مزارع بيت كوين است؛ پس اگر هدف اين 
باشــد كه ماينرهاي بزرگ توليد كنند، در ســاعات غيرپيك توليد كنند 
و خارج از آن از ظرفيت هاي توليد بيت كوين اســتفاده كرده و در شرايط 
تحريم از آن در مبادلات پولي و ارزي استفاده كنند. وي افزود: بايد جدي 
به توليد رمزارز فكر شــود و مي تواند كمك خرجي براي اقتصاد كل كشور 
 باشد. اين در حالي است كه كشور بايد با توجه ورود به دوره تحريم، از اين 

ظرفيت استفاده كند. 

مديركل دفتر فناوري و نوآوري وزارت علوم مطرح كرد
انتقاد از ميزان اعتبارات پارك ها در لايحه بودجه 99

مديركل دفتر فناوري و نوآوري وزارت علوم، تحقيقات و فناوري، گردش 
مالي ۴۳ پارك علم و فناوري ايجادشــده در كشــور را ۱۰ هزار ميليارد 
تومان ذكر كرد و گفت: يكي از چالش هاي اساسي در حوزه پارك ها، عدم 
اختصاص كامل اعتبارات اســت، ضمن آنكه در لايحه بودجه سال جاري 
اعتبارات اين پارك ها تنها ۶ درصد افزايش داشته است. به گزارش ايسنا، 
مهدي كشميري در حاشيه ســي ودومين نشســت مديران مراكز رشد 
واحدهاي فناور در جمع خبرنگاران با اشــاره به راه اندازي ۴۳ پارك علم 
و فناوري در كشور، افزود: اخيرا وزارت بهداشــت نيز نسبت به راه اندازي 
پارك هاي علم و فناوري وارد شده است. وي با بيان اينكه در ۴۳ پارك علم 
و فناوري حدود ۷ هزار شركت و واحد فناور مستقر شده است، خاطرنشان 
كرد: به اين تعداد از شــركت ها خدمات متفاوتي از فضاي كار تا توســعه 
محصول، مشــاوره و منابع مالي اعطا شده اســت. مديركل دفتر فناوري 
و نوآوري وزارت علوم، تحقيقات و فناوري، دربــاره ميزان گردش مالي و 
صادرات شــركت هاي دانش بنيان مســتقر در پارك هاي علم و فناوري، 
گفت: براساس آمارها ميزان فروش و درآمد اين شركت ها ۱۰ هزار ميليارد 
تومان اعلام شده كه البته اين ميزان در سال گذشته به دليل تحريم ها افت 
كرده است يا شــايد برخي از اعداد و ارقام پنهان مانده است. وي هچنين 
خاطرنشان كرد: در حال حاضر اعتبارات اختصاص داده شده به پارك هاي 
علم وفناوري كه حدود ۳۰۰ ميليارد تومان مي شود، براي ۴۳ پارك فناوري 
بسيار كم است، ضمن اينكه در تخصيص اين اعتبارات با چالش هايي مواجه 

هستيم. 

ايجاد صندوق هاي مشترك فناوري ايران با ۴ كشور
معاون ارتباطــات و امــور بين الملــل صندوق نــوآوري و شــكوفايي 
از ايجاد صندوق مشــترك بين ۴ كشــور روســيه، چين، هند و اتريش 
خبر داد. بــه گزارش صنــدوق نــوآوري و شــكوفايي، ياســر عرب نيا 
در نشســت توســعه تعامــلات شــركت هاي دانش بنيان پيشــگام در 
۴ كشــور روســيه، چين، هند و اتريش گفت: از رايزن فناوري روســيه 
 بــراي نهايي شــدن ايجــاد صندوق مشــترك فنــاوري درخواســت 

كمك داريم. 
وي افزود: در چين يــك برنامه اجرايــي Action Plane براي افزايش 
تعاملات از طرف ايران پيشنهاد شده و از رايزن فناوري چين براي نهايي 
شدن اين برنامه اجرايي تقاضاي همكاري داريم. عرب نيا خاطرنشان كرد: 
در هند نيز مذاكرات اوليه براي ايجاد دفتر تجاري صورت گرفته است و از 
رايزن فناوري تقاضا داريم كه براي تشكيل صندوق فناوري كشورهاي عضو 

جنبش عدم تعهد كمك كنند. 

فعاليت 1۴۰ شركت دانش بنيان در حوزه »آب«
در حال حاضر بيش از ۱۴۰ شــركت دانش بنيان در حوزه آب مشــغول 
فعاليت هستند تا به كمك آنها توســعه فناوري ها در اين حوزه با شتاب 
بيشتري انجام شود. به گزارش معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، 
دانشــگاه ها، شــركت هاي دانش بنيان، اســتارت آپ ها، مراكز رشــد، 
شــتابدهنده ها و كارخانه هاي نوآوري بخشــي از بازيگران زيســت بوم 
فناوري و نوآوري در كشور هســتند كه به مدد آن در حوزه هاي مختلف 
شاهد اتفاقات خوبي در كشور هستيم. نوآوري ها و محصولات فناورانه اي 
 كه از اين زيســت بوم خارج مي شــود و هر كدام يكي از نيازهاي كشــور 

را رفع مي كند.
 اما در اين ميان شركت هاي دانش بنيان با تلاش بي وقفه جوانان خلاق و 
مستعد، در تلاش هستند تا در اين زيست بوم خلاقيت و نوآوري، حرف هاي 
بيشتري براي گفتن داشته باشــد. آب و فناوري هاي مرتبط با آن، يكي از 
حوزه هايي است كه با ورود اين شــركت ها، مي تواند مشكلات را با سرعت 
بيشتري رفع كند. در حال حاضر بيش از ۱۴۰ شركت دانش بنيان در اين 
حوزه مشغول فعاليت هستند تا به كمك آنها توسعه فناوري ها در اين حوزه 
با شتاب بيشتري انجام شود. بسته هاي آب شيرين كن با فناوري نوين در 
مناطق محروم و روستايي در استان هاي بوشــهر و خوزستان، طراحي و 
ساخت قفس براي پرورش ماهي در دريا، توســعه فناوري هاي از راه دور 
آر اس، جي اي اس و اينترنت اشــيا در صنعت بيمه محصولات كشاورزي، 
توســعه و توليد غشــاي ســراميكي به عنوان پيش تصفيه در واحدهاي 
آب شيرين كن كشور، توسعه و توليد انبوه غشــا براي سيستم هاي اسمز 
معكوس، توسعه فناوري ها براي ساماندهي خشكه رودها براي استحصال 
ســيلاب ها، حفظ خاك و توليد محصــولات زراعي، باغي و شــيلاتي، 
توليد پمپ ها و مخازن تحت فشــار براي سيســتم هاي آب شيرين كن، 
توســعه توليد كاكتوس در مناطق خشــك، بياباني و خاك هاي كم بازده 
براي توليد علوفه و فرآورده هاي جنبي، ســاخت دســتگاه ها و تجهيزات 
مطالعات زمين شناســي، ســاخت گلخانه دريايي با هدف اســتفاده از 
انرژي خورشــيدي در توليد آب شــيرين و توســعه كشــت تنها بخش 
 كوچكي از فناوري هايي است كه با همت اين شركت هاي فناور در كشور

 بومي مي شود. 
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تمليــك  و  ادغــام  بــازار 
اســتارت آپ ها طی چند وقت 
اخير داغ است و هرچند وقت 
يك بار شاهد يك ادغام جديد 
هســتيم؛ اما نتيجه همه آنها 
پيروزی در ادغام نيست و گاهی به شكست منجر می شود.
اســتارت آپ ها در مســير رشــد خود با سرنوشت های 
مختلفی مواجه می شــوند؛ برخی بعد از چند ســال به 
بن بســت می خورند، تعدادی كســب وكار خود را تغيير 
می دهند، برخی هر روز بزرگ تر می شوند؛ اما گاهی اوقات 
در راســتای هدفی بزرگ تر با همديگر ادغام می شوند. 
ادغام يكی از متداول ترين روش های استارت آپ ها برای 
دسترسی به منابع مالی و انســانی بيشتر و بهبود مزيت 
رقابتی است؛ اما هميشه نتيجه اين ادغام موفقيت نيست 
و گاهی به جدايی ختم خواهد شد. مانند آنچه در مورد 
ادغام دو خشكشويی آنلاين »زودشــور« و »لاندراپ« 

شاهد بوديم. 

كاهش هزينه ها، نخستين هدف از ادغام
مديرعامل خشكشــويی آنلاين »زودشور« در گفتگو با 
»كسب وكار« با اشاره به اينكه پيش از ادغام با »لاندراپ« 
تست هايی را انجام داديم، گفت: »در ابتدا مي خواستيم 
موضوع ادغام را رســانه اي نكنيم و با ديتاهاي يكديگر 
كار كنيم؛ به اين صورت كه ما و تيم »لاندراپ« تعدادي 
ماشين داشتيم كه اگر هر كدام از ما مي خواستيم به اندازه 
ماشين هاي ديگری ماشين بخريم، بايد سرمايه اي را به 
اين كار اختصاص می داديم؛ در حالي كه اين ســرمايه 
از قبل وجود داشــت. موضوع ديگر اين بود كه ما و تيم 
»لاندراپ« توافق كرديم در ابتدای كار سه ماه به صورت 
تســتي اين كار را جلو ببريم. دليل آن نيــز اين بود كه 
هزينه های اين كار و همچنين هزينه هــای بازاريابی را 

كاهش دهيم.« محمد رهی در مورد روش ادغام نيز افزود: 
»ما تحت دو برند كار مي كرديم و قرار بود تست هايمان 
را انجام بدهيم و بعد اگر همه چيز طبق خواست ما پيش 
رفت تحت يك برند )زودشور يا لاندراپ( كار كنيم.« او در 
مورد دليل رسانه ای شدن اين ادغام توضيح داد: »ممكن 
بود مشــتری »لاندراپ« با كاور و ماشــين »زودشور« 
سرويس بگيرد و دچار دوگانگي شود. به همين دليل از 
ابتدا به تمام مشتريان پيامك زديم و موضوع را رسانه اي 
كرديم تا مردم در جريان اين ادغــام قرار بگيرند. ضمن 
اينكه ادغام نيز يك نوع اســتراتژي بود كه ما از ابتداي 
سال 98 به دنبال آن بوديم و با شركت هاي مختلفي نيز 
صحبت كرديم و درنهايت با »لاندراپ« به نتيجه رسيديم. 
اين استراتژي همه ما براي ماندن در بازار بود. در ابتداي 
سال 9۷، 2۰ خشكشويي آنلاين وجود داشت؛ اما در پايان 
سال 9۷ اين تعداد به 5-۶ خشكشويي آنلاين در تهران 

تقليل پيدا كرد.«

اختلافات مديريتی، يکی از دلايل جدايی
رهی در مورد دليل جدا شدن »زودشور« از »لاندراپ« 
گفت: »اســتراتژي هاي مديريتي ما با اســتراتژي هاي 
مديريتي آنها يكســان نبود و ما از ابتدا نمي دانستيم كه 
»لاندراپ« استارت آپ نيست. اين شركت زيرمجموعه 
يك كمپاني مثل بازاريابي شبكه اي به اسم »بيز« بودند 
)بازاريابــان ايران زمين( و عملًا خيلي از سياســت ها از 
سمت آنها تبيين مي شد و اين سياست ها با سياست هاي 
ما يكســان نبود و به همين دليل تصميــم گرفتيم كه 
بعد از اينكه ما نخســتين قرارداد سه ماهه تمام شد اين 
ادغام را پايان بدهيــم و اين تجربه بســيار خوبي براي 
هر دو طرف بود. هر دو از اطلاعــات و ديتاهاي يكديگر 
اســتفاده كرديم. ضمن اينكه ۳۰ درصــد ديتاهاي ما 
يكســان بود. از آنجا كه پس از ادغام نيز مشــتري ما از 
اپليكيشــن ما ســفارش مي داد و مشــتري لاندراپ از 
اپليكيشن خود آنها، ارتباط با مشــتري هر دو برند با دو 

تلفن مجزا بود و از دو اپليكيشــن مجزا بودند. نخستين 
جلسات ما از اواخر سال 9۷ بود. ارديبهشت 98 به توافق 
 رسيديم، خردادماه ادغام و شــهريور ماه نيز از هم جدا 

شديم. 
ادغام هايي كه در اكوسيستم استارت آپي انجام مي شود 
به اين صورت اســت كه يك اســتارت آپ، استارت آپ 
ديگري را مي خرد مثل »علي بابا« كه »زورق« را خريد يا 
ادغام »نت برگ« و »تخفيفان« كه احتمالاً »تخفيفان«، 
»نت بــرگ« را خريده؛ ولــي ادغام مــا از اين گونه نبود 
كه متأســفانه منجر به شكست شــد؛ ولي درنهايت دو 
اســتارت آپ از اين موضوع منتفع شدند زيرا از ديتاهاي 
يكديگر استفاده كرديم و بر مشتريان هر دو شركت اضافه 
شــد. نفس ادغام درســت بود و ديتاها نيز نشان مي داد 
كه هزينه هاي هر دو طرف كم شــده؛ ولي صرفاً مشكل 
 تفاوت ديدگاه هاي مديريتي بود كه از ابتدا عدم شفافيت 

باعث آن شد.«

»لاندراپ«  زير  بار  ادغام  با  »زودشور«  نرفت

تيم های  استارت آپی   برای  ادغام  آماده  نيستند 
مهيا نكردن زيرساخت ها، دليل اصلی شكست ادغام استارت آپ ها

مينا حسينی
News kasbokar@gmail.com

ادغام برای حذف رقبا
محسن برزگر خليلي، عضو كميته علمي جشنواره كارآفرينان برتر كشور

استارت آپ ها نياز به رشد دارند و بايد به سمت رشد حركت كنند. در مسير رشد، آنچه اهميت زيادی برای يك استارت آپ دارد، جذب سرمايه است. يكي از راه ها برای جذب سرمايه، بحث ادغام است. استارت آپ ها معمولاً به اين دليل دست 
به ادغام می زنند كه بتوانند با مزايايي كه ادغام دارد؛ مشكلات شان را رفع كنند. دو هدف عمده در اين ادغام وجود دارد كه يكي كاهش هزينه هاســت زيرا در يك فضاي رقابتي، بسياری از هزينه هايي كه وجود دارد، مربوط به بحث رقابت، 
هزينه هاي بازاريابي، تبليغات و هزينه هاي مربوط به تيمی است كه كار مي كند. پس ادغام مي تواند براي استارت آپ ها كاهش هزينه داشته باشد و اين، يكي از نكاتي است كه به آن توجه مي كنند. دوم اينكه بتوانند بازارهاي شان را يكپارچه 
كنند. يكپارچگي بازار هم مي تواند براي آنها خوب باشد چون از بازار يكديگر استفاده مي كنند و با هم پيش مي روند. اين يكي از نكاتي است كه بسيار مهم است. در كنار آن وقتي با هم ادغام مي شوند در رقابت بهتر مي توانند عمل كنند چون 
رقيب بزرگ تري براي ديگران مي شوند و سهم بيشتري از بازار را مي توانند بگيرند و بدين ترتيب مي توانند از رقيبان اصلي آن بازار شوند. به همين دليل بسياری از استارت آپ ها سعي مي كنند به سمت ادغام بروند. يكي از روش های ادغام در 
دنيا، خريد شركت هاي كوچك توسط شركت هاي بزرگ است. يك روش ديگر اين است كه دو رقيب به يك باره يكپارچه مي شوند مثل ادغام »زودشور« و »لاندراپ«. در اين بين چند نكته وجود دارد. يكي از نكات اين است كه چه مشكلاتي 
در اين راه وجود دارد. نخستين مساله اين است كه در كشور ما در اين زمينه قوانين مشخصي وجود ندارد و وقتي ادغام انجام مي شود يك سري ضعف هاي قانوني وجود دارد. نخستين چيز كه بايد به آن توجه شود اين است كه در روند ادغام 
بايد از وكيل خوب استفاده شود كه با اين قوانين كاملًا آشنا شويم و بدانيم وارد چه صحنه اي مي شويم و چه اتفاقاتي براي دو طرف مي افتد. نكته دوم كه درباره آن حرف و حديث زيادي وجود دارد، مالكيت فكري و معنوي است و دارايي هايي 
كه هر كدام دارند )دارايي هاي ملموس و ناملموس(. زماني كه اين استارت آپ ها ادغام مي شوند تكليف اين دارايی ها چه مي شود و ارزش گذاري آنها به چه صورت است. با توجه به اينكه كلا در ايران شفافيت زيادي وجود ندارد به همين دليل 
بعدها استارت آپ ها به چالش مي خورند. نكته سوم كه يكي از ضعف هاي ماست، آماده نبودن تيم ها براي ادغام اســت. معمولاً تيم ها برای تبديل شدن به يك تيم آماده نيستند و آمادگي شراكت را ندارند. همچنين ما يك سري ضعف هاي 
فرهنگي داريم. دو تيم ممكن است داراي دو فرهنگ سازماني متفاوت باشند. از طرف ديگر وقتي دو تيم مي خواهند با هم ادغام شوند بايد براي آشنايي با پروسه ها جلسات زيادي داشته باشند و راجع به موضوعات زيادي با هم صحبت كنند. 
اين تيم ها وقتي آماده نباشند و زيرساخت ها را آماده نكنند به چالش مي خورند. نكته مهم در بحث ادغام اين است كه آن مزيت اصلي كه اين تيم ها مي خواهند با هم ايجاد كنند سينرژي و هم افزايي است. اين سينرژي زماني ايجاد مي شود 
كه اين دو استارت آپ بتوانند قدرت خود را روي همديگر بچينند )دو دوتاي آنها چهار تا نشود و بشود ۶ تا( ولي اين هم افزايي معمولاً انجام نمي شود زيرا تيم ها زيرساخت ها را درست نمي چينند و دو تيم مجزا هستند كه فقط تحت يك برند 
فعاليت می كنند. تيم ها بايد يك يكپارچگي در سيستم ايجاد كنند. براي اينكه به اين يكپارچگي برسند بايد درباره موضوعات مختلفي صحبت كنند. دو مورد از نكاتي كه بايد درباره آن صحبت شود بحث چشم انداز و رسالت است. ممكن است 
دو استارت آپي كه با هم كار مي كنند دو چشم انداز متفاوت داشته باشند. اگر صاحبان كسب وكاري كه در حال ادغام با هم هستند دو چشم انداز مختلف داشته باشند، مطمئن باشيد به زودي از هم فاصله مي گيرند. رسالت ها بايد مشخص باشد. 
رسالت ما از ادغام چيست و به كجا مي خواهيم برسيم. اين مورد را بايد يكپارچه كنيم. مورد بعدي اين است كه ساختار سازماني جديد بايد تعيين شود، پست ها به چه صورت است، هر دو تيم اين پست ها را چگونه مي خواهند بر عهده بگيرند. 
مكانيزم تصميم گيري بايد مشخص شود. مورد بعدي كه بايد مشخص شود وظايف و مسئوليت هاي هر كدام و حيطه هاي آنهاست. ما براي اينكه اين يكپارچگي به وجود بايد راجع به بسياری از مسائل صحبت كنيم. مشكل بزرگ اين است 
كه همه به سرعت به سمت ادغام می روند؛ ولي زيرساخت هاي آن را درست نمي كنند. عدم وجود زيرساخت ها باعث مي شود تيم ها بعد از يك مدت از هم بپاشند و نتوانند از اين مزايا استفاده كنند. ادغام خوب است و باعث كاهش هزينه هاي 

استارت آپ ها خواهد شد و آنها مي توانند بازار خود را بزرگ كنند به شرطي كه به اين زيرساخت ها توجه داشته باشند. 


